


Zákony myšlení jsou zákony osudu. Čemukoli s citem věříte, to si přinášíte do života.

Tyto malé eseje mají čtenáře poučit o základních duchovních pravdách a poskytnout mu 
materiál ke krátkým meditacím. Byly vydávány jednou týdně po několik let.
Témata jsou obvykle zpracována lehkým a zábavným stylem a často se týkají známých příhod
z každodenního života. Důvody pro tento postup jsou následující:
Autor vždy věřil, že základní duchovní, filozofické a metafyzické pravdy mohou být vyjádřeny 
tím nejjednodušším a nejsrozumitelnějším jazykem, aby jim mohlo porozumět každé 
inteligentní dítě. Je pravda, že většina spisů o těchto velkých tématech byla velmi nepřehledná
a plná odborného žargonu, ale současný pisatel se domnívá, že to není nutné.
Některé předměty, jako je například vyšší matematika, musí zůstat mimo dosah laiků,
ale to není důležité, protože se netýkají jeho praktického života. Naproti tomu pochopení 

Duchovní pravdy se nejen týká každého člověka, ale je pro něj životní potřebou, a proto mu 
nutně musí být umožněno získat ji v podobě, kterou může použít. Nejvznešenější i nejhlubší 
duchovní poznání musí být schopen pochopit každý přiměřeně inteligentní člověk starší 
deseti let.
Tyto velké pravdy se nám ve skutečnosti nezjevují na stránkách nepřístupných traktátů, ale ve
zdánlivě drobných a nedůležitých detailech každodenního života.
Tyto praktické detaily - problémy a zkušenosti každodenního života - představují otázky a 
také poskytují odpovědi na velké problémy lidského života, pokud člověk má Duchovní klíč.
Autor se snaží co nejvíce vyhnout používání odborné terminologie a nikdy nepoužívá 
tříslabičné slovo tam, kde stačí slovo dvouslabičné.

Každá z těchto esejí ilustruje jeden nebo více zákonů psychologie nebo metafyziky. Pokuste 
se v každém případě sami zjistit, o který konkrétní Zákon se jedná, a pak se podívejte, zda 
tento Zákon konstruktivně využíváte ve svém životě. Pokud tomu tak není, musíte neprodleně
změnit své myšlenkové návyky, neboť Zákony myšlení jsou zákony osudu.



Buďte v klidu

Nespěchejte. Budete žít věčně - někde. Ve skutečnosti jste v věčnosti nyní, tak proč spěchat? 
Nedělejte si starosti. Co na tom bude záležet za dvacet let? Patříte Bohu a Bůh je Láska, tak 
proč se trápit?

Neodsuzujte. Protože se nedokážete dostat druhému člověku pod kůži, nemůžete vědět s 
jakými obtížemi se musel potýkat - kolik pokušení, nedorozumění nebo hlouposti v sobě 
musel překonat. Sami nejste dokonalí a mohli byste být být na jeho místě ještě horší. 
Nesuďte! Nemějte mu to za zlé. Pokud bylo spácháno zlo, Velký zákon se o to jistě postará. 
Pozvedněte své vědomí a propusťte sebe i provinilce na svobodu. Odpuštění je nejsilnějším 
lékem.

Nereptejte. Konzumujte svůj vlastní kouř. Vaše vlastní pojetí je to, co vidíte; tak se s ním 
vypořádejte a změňte ho.

Neuchvacujte. Stejně nemůžete držet to, co vám nepatří právem vědomí. Uchvacování 
odkládá vaše dobro.

Nestrkejte se. Vždy jste na svém správném místě v daném okamžiku. Pokud se vám to nelíbí, 
změňte to vědecky vzestupem vědomí. To bude trvalé.

Jídelna

Nečekejte, až se něco objeví.
Nespokojte se s tím, že se věci necháte plynout a budete doufat v to nejlepší. Není duchovní 
"smířit se" s neharmonickými podmínkami. Pokud vám podmínky vašeho života nevyhovují, 
musíte se pustit do práce na svém vlastním vědomí a jeho zvýšením nad vnější obraz, 
způsobit, aby se tyto podmínky staly něčím, co je blíže touze vašeho srdce. A musíte v tom 
pokračovat, dokud nenajdete své Pravé místo.

Když jsem poprvé přijel do Ameriky, měl jsem zábavnou zkušenost. Procházel jsem kolem 
atraktivně vypadající restaurace, vešel jsem dovnitř, vybral si stůl, posadil se a čekal. 
Kupodivu, jak se mi tehdy zdálo, se nic nedělo.



Seděl jsem tam a čekal dál -zdálo se mi že donekonečna. Nechápal jsem důvod této 
nedbalosti. Všude kolem mě si lidé pochutnávali na jídle a jenom já jsem zůstal o hladu. 
Po chvíli mi pomalu docházelo, jaká je pravda – byla to jídelna. (Tento systém se v té době v 
Anglii ještě neobjevil.) Rychle jsem si pak uvědomil, že ačkoli je tu k dostání spousta jídla 
všeho druhu, člověk musí jít k pultu a vyžádat si jídlo pro sebe, nebo zůstat bez něj.

Vesmír funguje přesně podle vzoru jídelny. Pokud si mentálně nevyžádáte, co chcete, můžete 
sedět a čekat věčně. Samozřejmě byste si neměli žádat detailně - to je načrtávání - ale musíte
si pozitivně žádat zdraví, harmonii a Pravé místo, pokud tyto věci opravdu chcete.

Červ dostal nápad

Motýl je pro mě tou nejkrásnější a nejdůležitější lekcí, kterou se my lidé musíme naučit. 
Jeho příběh všichni znáte. Teď je z něj krásný motýl, ale nebyl jím vždycky. Ne, to vskutku ne. 

Začal žít a žil, jak se mu zdálo, velmi, velmi dlouho, jako červ - a ani to není příliš důležitý druh 
červa -, kterému říkáme skromná housenka. Život housenky je smutně omezený, vlastně by se
dal považovat za samotný druh a symbol omezení. Žije na zeleném listu v lese a to je asi tak 
všechno, co zná.

Jednoho dne se něco stane. Housenka zjistí, že se v jejím nitru odehrávají jisté podivné 
pohnutky. Starý zelený list jí z nějakého důvodu přestává stačit. Začne se cítit nespokojená. 
Začne být náladová a nespokojená, ale - a to je to podstatné - je to božská nespokojenost. 
Nenaříká jen tak a nestěžuje si ostatním housenkám, že "příroda je celá špatná". "Nenávidím 
tenhle život." "Nikdy nemohu být ničím jiným než červem." "Přála bych si, abych se nikdy 
nenarodila." Ne, je nespokojená, ale je to božská nespokojenost. 
Cítí potřebu většího, nádhernějšího a zajímavějšího života. Její instinkt jí říká, že kde je 
opravdová touha, tam musí být i naplnění, protože "kde je vůle, tam je i cesta".

A tak se stane úžasná věc. Postupně zmizí červ a vynoří se motýl, krásný, půvabný, nyní 
obdařený křídly - a místo aby se plazil po omezeném listí, vznáší se přímo nad stromy, přímo 
nad samotným lesem - svobodný, neomezený, volný, aby mohl letět, kam se mu zlíbí, a vidět 
svět, vyhřívat se na slunci a vlastně být svým Pravým Já - svobodným a nádherným 
stvořením, tak jak ho Bůh zamýšlel. 



Tento úžasný příběh má být příběhem každé lidské duše. Je na vás, abyste si vědeckým 
používáním tvůrčí představivosti rozvinuli křídla a mohli odletět za touhou svého srdce.

Pozdravení Krista v člověku

Často slýcháme výraz "pozdravit Krista v něm" nebo "vidět Krista v ní".
Můžeme se ptát, co tato fráze vlastně znamená. Inu, je to prostě praktické uplatnění pravidla 
Ježíše Krista: "Nesuďte podle zdání, ale suďte spravedlivým soudem."
Každý z nás má své božské Já, které je duchovní a dokonalé, ale které na této úrovni nikdy 
není vidět. To je pravý člověk, Boží člověk, a je to to, čemu dnes říkáme "vnitřní Kristus ". 
Je to vaše skutečné já nebo skutečné já druhého.

Kdykoli se budete zabývat přítomností Krista v sobě nebo si ji uvědomíte - ať už v sobě nebo 
v někom jiném -, vnější projevy se začnou okamžitě zlepšovat, přičemž míra zlepšení 
i rychlost, s jakou k němu dochází, bude záviset na tom, kolikrát bude Vnitřní Kristus 
"pozdraven" či uvědoměn, a na dosaženém stupni uvědomění.
Toto pozdravení Krista může trvat jen okamžik a nikdy nepřestane přinášet prospěch 
dotyčnému člověku a také tomu, kdo ho provádí.

Když se vám zdá, že se někdo chová špatně, nebo když o něm slyšíte špatné zprávy, 
pozdravte v něm Krista, místo abyste přijali vnější zdání. Když se vám zdá, že je nějaký stav 
neharmonický, ať už jde o nějaký tělesný orgán, obchodní dohodu nebo cokoli jiného, spatřete
jak v něm působí Bůh, nebo ještě lépe, uplatněte "zlatý klíč" - a toto pozdravení vnitřního 
Krista daný stav uzdraví.

Když se vám někdo znelíbí, tiše pozdravte Krista v něm a nahlas řekněte, co se vám zdá 
nejlepší. Pokud někdo řekne: "John Smith je nemocný", pozdravte Krista ve Smithovi - vězte, 
že ve skutečnosti je duchovní a dokonalý) a odmítněte přijmout negativní prohlášení. Řekne-li
někdo něco proti charakteru Johna Smitha, pozdravte Krista _ v něm, odmítněte o tom 
diskutovat a samozřejmě to neopakujte.

Čím častěji budeš zdravit Krista v druhých, tím dříve ho najdeš v sobě.



Vyčkejte na karanténu!

Když se obracíte k bohu s určitou věcí, měli byste s ní zacházet duševně opravdu velmi 
opatrně. Ideální je na ni vůbec nemyslet, kromě doby kdy provádíte duchovní ošetření. 
Přemýšlet o ní mezitím, a zejména o ní mluvit s jinými lidmi, s nesmírnou pravděpodobností 
svádí k neúspěchu. 

Když se před vámi objeví nový problém, měli byste o něm okamžitě poznat Pravdu a pak o 
něm odmítnout uvažovat jinak než ve světle Pravdy. Říkám tomu "dát téma do karantény", a 
kdykoli se mi podařilo "dát do karantény" nějaký vlastní problém, vždy se vyřešil velmi snadno
a velmi dobře. Dokonce i starý, dlouholetý problém lze dnes "dát do karantény", pokud to 
myslíte vážně a odhodlaně se zbavíte návyku nad tímto problémem neustále přemýšlet.

Každý ví, že fotograf nesmí exponovat nefixovaný film na denní světlo, pokud chce dosáhnout
výsledků.
Každý ví, jak pečlivě musí chemik v laboratoři izolovat (tj. dát do "karantény") své materiály, 
protože sebemenší kontaminace jedné chemikálie jinou pravděpodobně zničí jakýkoli 
experiment. 
Zdá se, že mnozí studenti Pravdy nechápou, že stejně pečlivě musí být zabezpečeny i 
myšlenkové operace, mají-li být provedeny demonstrace.

Kdykoli o nějakém předmětu přemýšlíte, zacházíte s ním svým myšlením - buď v dobrém, 
nebo ve zlém.

Boží vůle

Nejúžasnější věcí na světě je Boží vůle. Boží vůle pro vás je v tuto chvíli něco nádherného a 
krásného, vzrušujícího, zajímavého a radostného, a vlastně daleko přesahuje všechno, co 
byste si mohli vědomě přát,

Je nešťastné, že tolik lidí zřejmě samozřejmě předpokládá, že Boží vůle pro ně bude nejspíš 
něco nudného nebo zatěžujícího, ne-li přímo odpudivého.
"Předpokládám, že je to pro mě Boží vůle, takže se s tím musím smířit," říkají lidé, když mluví 
o nějakém stavu, který nesnášejí. "Buď vůle tvá," říkají zbožní lidé tváří v tvář smrti nebo 
tragédii. To vše je naprosto špatně.



Boží vůle pro člověka je život, zdraví, štěstí a opravdové sebevyjádření, a pouze v souvislosti 
s těmito věcmi můžeme říci: "Buď vůle tvá." Vůle Boží je pro člověka životem, zdravím, štěstím
a opravdovým sebevyjádřením.

Problémy nebo utrpení jakéhokoli druhu nepocházejí od Boha. Je to znamení, že se máme 
něčemu naučit, a samotné potíže nám poskytují právě tu příležitost, kterou potřebujeme 
k tomu, abychom se této lekci naučili a aby se nám něco takového už nikdy nemuselo přihodit.
Problémy jsou cennou příležitostí. Zkušenost je neocenitelné poučení. Boží vůle pro vás je 
vždy něco radostného a krásného.

Holubice

Při modlitbě nebo léčbě záleží na myšlence, nikoli na slovech.
Slova jsou pouze náznakem myšlenky. Někteří lidé zjistí, že správná myšlenka se snáze rozvíjí,
když se použije hodně slov, a takoví lidé by samozřejmě měli používat tolik slov, kolik 
potřebují. Jiní jsou na rozpacích z obtížného hledání mnoha slov a v takovém případě zcela 
postačí dvě nebo tři věty. Jistý známý muž byl uzdraven ze souchotin pomocí jediného výroku 
"Bůh je láska". Samozřejmě se nad tím inteligentně pozastavoval, dokud si důkladně 
uvědomil něco z toho, co tato slova musí znamenat.

Všichni si pamatujeme příběh o Ali Babovi a jeskyni. Pokud člověk neznal přesné slovo, 
nebylo možné dveře otevřít. Myšlenka mohla být přesně taková, jaká byla potřeba, ale pokud 
nebylo vysloveno přesné slovo sezam, dveře zůstaly tvrdošíjně zavřené. 
Ječmen? Pšenice? Obilí?
Nepoužitelné. Sezam bylo to kouzelné slovo a nic jiného se nehodilo. 

V metafyzické léčbě je to přesně naopak. Ne slovo, ale myšlenka v mysli je to, co se počítá. 
Dokud je myšlenka správná, můžeme používat jakýkoli jazyk, který považujeme za užitečný. 
Naše léčba je modlitbou, nikoli zaříkáváním.

Často je dobré zcela upustit od slov, protože překážejí a představují nebezpečnou prodlevu. 
Když Bůh navštíví svůj lid, je úkolem lidu ho okamžitě přijmout a zakusit ho, ne se snažit 
vytvořit intelektuální definice. Nikdy nesmíme nechat Boha čekat. Přímo se vám představí 
uskutečnění, které je Emmanuel, možná budete muset opustit všechna slova - přestat 



"pracovat" a zmocnit se ho. Pokud to budete stále odkládat, zjistíte, že když se po něm 
konečně přijdete podívat, holubice opět odletěla a vy budete muset čekat, až se vrátí. 
A to může trvat docela dlouho.

Lidé někdy říkají: "Tomuto případu věnuji půl hodiny," nebo třeba: "Projdu si sedm hlavních 
aspektů Boha." Výborné věci, ale kdyby se stalo, že po třech minutách nebo po dokončení 
druhého aspektu se holubice vznese, pak ji okamžitě přijměte s otevřenou náručí. Myslet si: 
"Nejdříve dokončím svou léčbu," znamená odvrátit se. Tento pocit skutečné Boží přítomnosti 
je ovšem sám o sobě dokonalým léčením; cílem, k němuž jsou všechna naše prohlášení jen 
prostředky.
Viděl, že se otevřela nebesa a že se na něj snáší světlo jako holubice (Mk 1,10).

Satanovi to prochází

Bůh je jediná Přítomnost a jediná Síla. Bůh je jedinou Příčinou a Jeho vůle je v každém 
okamžiku zcela naplněna. To, co nazýváme zlem nebo omylem, je falešné přesvědčení, které 
si vytváříme o dobru. Nemá žádnou moc kromě moci, kterou mu dáváme tím, že v něj věříme.

To je učení Pravdy, ale v praxi se příliš často stává, že žák, místo aby se skutečně zbavil 
tradiční víry v realitu zla, pouze změní jméno svého ďábla a dál ho uznává pod nějakou novou 
přezdívkou.

U podvodníků je běžnou praxí, že po každém odhalení okamžitě změní název firmy a pod 
novým stylem znovu zahájí starý podvod.
Když se jednou v policejních zprávách objeví jméno "John Smith", nebude se pod tímto 
jménem znovu ucházet o vaši důvěru, pokud to není opravdu velmi nedbalý darebák. Byla by 
to ztráta času. Stačí, když si koupí nový mosazný štítek a začne znovu podnikat jako 
"Messers. Brown & Jones". Později, když to zase praskne, opět změní styl firmy na, řekněme, 
"Robinson & Company", a tak dále do nekonečna. A nikdy nemá nouzi o oběti, protože dokud 
se lidé nechají ovlivnit pouhými názvy, místo aby zkoumali základní myšlenku, nemají žádnou 
ochranu.

Právě tak působí zjevné zlo. Když je satan důkladně odhalen jako ďábel s rohy, kopyty a 
ocasem, okamžitě změní své jméno a oslovení a pokračuje v pokoušení těch, kteří by to měli 
vědět lépe, k hříchu, nemoci a smrti tím, že si dá nějaký nový popis, jako je omyl, smrtelná 



mysl, hypnóza, čas, klima, dědičnost atd. A příliš často mu to úspěšně prochází. Místo toho, 
aby se jeho oběti zbavily strachu, je jich nyní deset. Pouze změnili nálepku na své pověře.

Dokud pod jakoukoli záminkou uznáváte realitu čehokoli jiného než Boha, chováte v sobě 
strach a nevyhnutelně se potrestáte. )Je úplně jedno, jestli se rozhodnete dát svému 
strašákovi jméno Satan, Starý Nick, Mefisto, nebo ho nazvete klimatem, dědičností, věkem 
či čímkoli jiným.
Já jsem Hospodin, a není jiného, není Boha kromě mne (Izajáš 45,5).

Jste duševní bytost

Člověk je duševní bytost a poznat to je prvním krokem na cestě ke svobodě a prosperitě. 
Dokud se budete považovat především za fyzické bytosti, za vyšší druh zvířat, zůstanete v 
otroctví - v otroctví svých vlastních myšlenkových návyků, protože žádné jiné otroctví 
neexistuje. 

Mysl je primární, ale mysl musí mít své ztělesnění a ztělesnění vaší mysli se nachází ve vašich 
viditelných podmínkách - v tom, jaké máte zdraví, jaké je vaše finanční postavení, jaké máte 
obchodní kontakty, jaký máte domov a všech těch tisíc a jedna věc, které tvoří vaše současné 
prostředí.

Proto pochopíte, jak pošetilé je, když se snažíte, jako většina lidí, zlepšit své podmínky 
změnou prostředí a přitom ponechat svou mysl beze změny. Pokoušet se o to znamená 
pokoušet se o nemožné a odsoudit se k neúspěchu a zklamání. 
Mysl je příčina a zkušenost je následek, a tak dokud vaše mysl zůstane nezměněna, 
bude i nadále vyvolávat právě ty následky nebo zkušenosti, kterých se toužíte zbavit. 
Pokud se vám nelíbí zkušenost nebo účinek, kterého se vám dostává, zřejmým lékem je 
změnit příčinu, a pak se účinek také přirozeně změní.



Záblesky 

Boha nezajímá vaše minulost, ale to, čím jste nyní. Nyní je den spasení.

Jste zdraví, protože jste šťastní, ne šťastní, protože jste zdraví. Zdravé tělo vyrůstá ze šťastné 
mysli.

Pokud nemáte čas na modlitbu a meditaci, budete mít spoustu času na nemoci a problémy.

Nezáleží na tom, kde dnes stojíte; důležitý je směr, kterým se pohybujete, a rychlost, jakou se 
pohybujete.

Největším bláznem ze všech je člověk, který se stará o vnější věci a zanedbává svůj vlastní 
duchovní rozvoj.

Jediná deprese, se kterou se můžete setkat, je myšlenka deprese ve vašem vlastním vědomí.

Johna Smithe ve skutečnosti neznáte; znáte pouze představu, kterou si o něm vytváříte.

Příčina a následek

Cokoli ve svém životě prožíváte, je ve skutečnosti jen odrazem vašich vlastních myšlenek 
a přesvědčení. 

Nyní můžete změnit tyto myšlenky a přesvědčení, a pak se musí změnit i vnější obraz. 
Vnější obraz se nemůže změnit, dokud nezměníte své myšlení. Vaše skutečné srdečné 
přesvědčení je to, co vyzařujete nebo projevujete, ne vaše pouhé zbožné názory nebo 
formální souhlasy.
Odsouzení nelze přijímat svévolně jen proto, že se chcete uzdravit. Vytvářejí se na základě 
myšlenek, které si myslíte, a pocitů, které den za dnem cítíte, když procházíte životem. 
Je to tedy vaše obvyklé duševní chování, které za vás spřádá vzor vašeho osudu.

Nikdo jiný vám tedy nemůže bránit ve vašem království - ani vás do něj dostat.
Příběh vašeho života je ve skutečnosti příběhem vztahu mezi vámi a Bohem.



Příznaky a příčiny

Pokud jste se již mnohokrát snažili o nápravu, ale bez skutečného úspěchu, příčinu naleznete 
právě zde: Příčina je v tom, že jste si pohrávali se symptomy a svou mysl, skutečnou příčinu 
potíží, jste nechali bez zásahu. 

Zápasili jste s okolnostmi, lidmi a věcmi a svou mysl jste nechávali beze změny; a právě tato 
vaše mysl je příčinou všech potíží, a to po celou dobu, dokud zůstane v současném stavu. 
Snažili jste se proměnit sami sebe obnovením svých podmínek, zatímco zákon je takový, že se
proměňujeme obnovením své mysli.

Chcete-li dokonalé zdraví, chcete-li hojný blahobyt, štěstí, dobrý domov, přátelé, krásu, radost
a vzrušující zájem o svůj život, můžete je mít, pokud o ně opravdu stojíte. Musíte je však chtít 
natolik, abyste si dali dost práce s nalezením jediného způsobu, jak je získat. Musíte je chtít 
natolik, abyste si dali tu práci a naučili se myslet, protože myšlení je jedinou příčinou.

Pohár a rty

Zážitek, který se mnoha lidem přihodí, lze popsat takto: V pracovním životě nebo v osobních 
záležitostech se často stává, že začnou s nějakým vytouženým projektem a bez větších obtíží 
ho dotáhnou až na práh dokončení, načež se z nějakého neznámého důvodu zasekne. 

Poslední krok nebo poslední dva kroky prostě nelze udělat. Zdánlivě je vše připraveno 
k zajištění úspěchu, a pak se v jedenáctou hodinu dveře zavřou.
A tato zkušenost se neobjevuje jednou, ale opakovaně v jednom projektu za druhým. 
Důležitý prodej je téměř dokončen, všechny zúčastněné strany se zdají být spokojeny, ale 
když nastane okamžik podpisu smlouvy, prodej se nezdaří. Nebo je důležitá pozice téměř 
zajištěna, proběhnou uspokojivé pohovory, a pak je na poslední chvíli jmenován někdo jiný. 
Nebo je s velkou námahou domluvena důležitá schůzka mezi dvěma lidmi, a na poslední chvíli
nejneočekávanější událost zabrání jejich setkání. A tak dále.

Těmto případům říkám "pohár a ret", protože dobře ilustrují staré přísloví: "Mezi pohárem a 
rtem je mnoho uklouznutí."



Takový běh neštěstí lze přerušit uvědoměním si: "Patřím Bohu. Moje práce je Boží prací, neboť
Bůh působí skrze mne. Božímu dílu nelze bránit ani ho zdržovat. Bůh samozřejmě vždy 
úspěšně dokončí vše, co začne. Boží dílo musí projít až do konce. Mé dílo je Jeho dílem, takže 
dojde plného naplnění. Děkuji za to Bohu."

Jak snadno meditovat

Studenti pravdy jsou neustále nabádáni, aby se věnovali meditaci o božských věcech, 
a vskutku, není mocnějšího způsobu, jak meditovat.

Je to praxe Boží přítomnosti v její nejúčinnější podobě a nejrychlejší cesta z hříchu, nemoci 
a neharmonie. Mnoho lidí má však bohužel utkvělou představu, že meditovat nemohou. 
"Nejsem dostatečně duchovní," říkají, nebo "nemám v tomto směru žádný mentální trénink," 
a tak se odříznou od nejrychlejší formy duchovního růstu. Skutečnost je taková, že meditovat 
může a umí každý. Dokonce i ti zdánlivě nejmateriálnější lidé neustále meditují - pouze 
nemeditují o Božských věcech.

Tisíce lidí během sezóny hluboce přemýšlejí o baseballu, aniž by si to uvědomovali. Obvykle 
se děje něco takového - John Smith ráno vstane a okamžitě se chopí všech životních 
problémů tam, kde je před spaním zanechal. Jde dolů na snídani a pustí se do hovoru 
o rodinných záležitostech, domácích problémech a tak dále. Na železničním nástupišti si 
koupí noviny, přečte si titulky na titulní straně a začne se zabývat národní a zahraniční 
politikou nebo nejnovějším zločinem. Pak přijede vlak, a když si vybere místo k sezení, otočí 
na stránku s baseballem. Zde čte soustavně deset nebo patnáct minut a nyní dojde ke změně.
Postupně, jak čte o míčových hrách a je pohlcen tím, co čte, mu z mysli mizí všechna ostatní 
témata. Domácí starosti, obchodní problémy, politika, zločin, to vše je zapomenuto. Nakonec 
odloží noviny a ztratí se v rozjímání nad svým tématem. Přemýšlí o významných hráčích. 
Kritizuje vedení svého oblíbeného týmu. Možná přemýšlí o určitých změnách, které by rád 
viděl v pravidlech hry - a mnoho dalšího v podobném duchu. Vzápětí si uvědomí, že uplynulo 
třicet nebo čtyřicet minut a on dorazil na místo určení.

Zde je vynikající příklad prvotřídní meditace - až na to, že se týkala baseballu, a ne božských 
věcí. Tento člověk si deset nebo patnáct minut četl své téma, a tak se dostal mimo obecný 
proud myšlenek. Poté, co tak učinil, pokračoval v přemýšlení o svém předmětu a o něm, 
dokud se do něj nepohltil - jeho technika byla dokonalá.



Když ho nyní napodobíte, s tím rozdílem, že si deset nebo patnáct minut budete číst duchovní
knihu a pak budete přemýšlet o Bohu, přemýšlet o svém duchovním já, přemýšlet o Pravdě 
Bytí v jakékoli podobě, také budete mít za sebou nádhernou meditaci. A pokud to budete 
dělat, nemůžete se nedočkat pozoruhodných výsledků.

Sentiment zabíjí

Sentiment je obvykle zkratkou k neštěstí a neúspěchu. Je smrtelnější než jedovatý plyn, 
krutější než inkvizice, rafinovanější než sebeláska.
Sentiment skutečně znamená předstírání. Znamená to, že věříte, že emoce, která je ve 
skutečnosti mrtvá, je stále živá. Znamená to předstírat, že něco je fajn, radostné nebo 
hodnotné, i když to ve skutečnosti není ani jedno z toho. Znamená to tedy plýtvání časem, 
plýtvání látkou duše, která je vynakládána na lež. A co je nejhorší, sentiment nás uzavírá před 
uvědoměním si dobra v přítomném okamžiku.

Sentiment obvykle předstírá, že nějaké štěstí je ztracené, nebo nás přesvědčuje, abychom 
uctívali nějakou nereálnou abstrakci s odůvodněním, že skutečné podmínky nestojí za to, 
abychom se o ně starali.
Žijte přítomností a nechte mrtvou minulost pohřbít. Žádná dobrá věc, která kdy existovala, 
není mimo dosah, když pochopíte duchovní podstatu bytí. 

Postarejte se o to, aby dnešek a zítřek byly naplněny krásou a radostí, a to můžete učinit 
prostřednictvím metafyzické léčby. Pamatujte, že lidé nikdy nesentimentalizují nad 
současným dobrem; těší se z něj, a tím oslavují Boha. Když sentimentalizují, je to vždy kvůli 
něčemu údajně nedosažitelnému.
Žádná dobrá zkušenost není mimo váš dosah, protože Bůh sám je s vámi.

Medvěd objímá konvici

Kdysi jsem četl anekdotu z Dálného západu, která v sobě nese úžasnou metafyzickou lekci. 
Skupina lovců, kterou náhlý poplach odvolal z tábora, nechala bez dozoru táborový oheň, 
na němž se vařil kotel s vodou.
Za chvíli se z lesa vyplazil starý medvěd, kterého přilákal oheň, a když uviděl konvici 



s tančícím víkem, okamžitě se jí zmocnil. Přirozeně se ošklivě popálil a opařil, ale místo aby 
konvici okamžitě upustil, začal ji pevně objímat - to byl jediný nápad pana medvěda, jak se 
bránit. Samozřejmě čím pevněji ji objímal, tím víc ho pálila, a samozřejmě čím víc ho pálila, tím
pevněji ji objímal, a tak dále v začarovaném kruhu až k medvědí zkáze.

To dokonale ilustruje způsob, jakým mnozí lidé umocňují své potíže. Přitisknou si je k hrudi 
tím, že je neustále opakují sobě i druhým a neustále se jimi všemožně zabývají, místo aby je 
jednou provždy odhodili a rána měla šanci se zahojit.

Kdykoli se přistihnete, že přemýšlíte o svých stížnostech, řekněte si přísně: "medvěd objímá  
konvici" a místo toho myslete na Boha. Budete překvapeni, jak rychle pod touto léčbou zmizí 
některé dlouholeté rány.

Myšlenka je osud

Myslíte a vaše myšlenky se zhmotňují jako zkušenost, a tak ve skutečnosti tkáte vzor svého 
vlastního osudu, tady a teď, tím, jak si dovolíte myslet, den za dnem a po celý rok.

Je to zcela ve vašich rukou. Nikdo jiný než vy sami vás nemůže držet při zemi. Nikdo jiný vás 
nemůže zatáhnout do obtíží nebo omezení. Ani rodiče, ani manželky, ani manželé, 
ani zaměstnavatelé, ani sousedé, ani chudoba, ani nevědomost, ani jakákoli jiná moc vám 
nemůže zabránit, abyste dostali své, jakmile se naučíte myslet.

Věda o životě je vědou o myšlení.

Nebuď královnou tragédie

Když se věci vážně pokazí, je zde silné pokušení obsadit se do tragické role, cítit se hluboce 
zraněný a dokonce rozhořčený. To však vede jen k tomu, že je obtížnější dát věci znovu do 
pořádku. 

Ve skutečnosti může být zcela nemožné projevit zlepšení situace, dokud tento tragický postoj 
trvá. Sebelítost, která nás nutí litovat se, se zdá být únikem od odpovědnosti, ale přesto je to 



smrtící droga. Mate pocity, zaslepuje rozum a vydává nás na milost a nemilost vnějším 
podmínkám. 
Ve staromódních dramatech byla oblíbenou rolí královna tragédie. Bylo tradicí, že se po jevišti
potloukala v těžkém černém oblečení s nesnesitelným výrazem ublížené nevinnosti. Nikdy se 
nepokusila dát věci do pořádku a vždycky skončila smutně.

Nebuďte královnou tragédie - ať už jste muž nebo žena, protože to není otázka pohlaví, 
ale duševního nadhledu. Ať se stane cokoli, odmítněte to brát tragicky. Rozhodně odmítněte 
mučednickou korunu. 
Pokud se nedokážete zasmát sami sobě (což je nejlepší lék ze všeho), alespoň se snažte řešit 
potíže objektivně, jako by se týkaly někoho jiného. Být tragický znamená přijmout porážku. 

Odmítnout být tragický znamená potvrdit vítězství. Vězte, že můžete zvítězit, a trvejte na 
vítězství. Uvědomte si : Bůh ve mně je silnější než cokoli, čemu musím čelit.

Základní pravda

Hlavní podstatou učení Ježíše Krista je všudypřítomnost a dostupnost Boha. Víra, že Bůh 
nejenže přesahuje svůj vesmír, ale je v něm všudypřítomný - že v něm přebývá -, musí ve 
skutečnosti odrážet jeho dokonalost. Právě modlitba otevírá dveře duše, aby Boží síla mohla 
působit svou vůlí k harmonii a míru.

Učí, že fyzické nemoci jsou ve skutečnosti nemoci duše, které se projevují na těle, a že po 
uzdravení duše musí následovat uzdravení těla. Duše se oživuje tím, že se člověk 
prostřednictvím modlitby a meditace přibližuje Bohu a mění své vnější chování tak, 
aby bylo v dokonalejším souladu s Božím zákonem.

Učí, jak účinná je vědecká modlitba, která přetváří celý život ke zdraví, harmonii a duchovnímu
rozvoji. Vědeckou modlitbou rozumíme praxi Boží přítomnosti.



Zachyťte radost a udržte ji

Pokud skutečně věříte v existenci Boha, měli byste být šťastní a veselí.
I když jsou podmínky v současné době obtížné nebo odporné, měli byste pochopit, že takové 
věci mohou být jen dočasným obrazem. Bůh má veškerou moc a Bůh je dobrý, takže i život 
musí být dobrý.

Jakmile to poznáte, musí být jen otázkou času, kdy projevíte zdraví i štěstí. Vydejte se vstříc 
světu s úsměvem. Dlužíte to Bohu, bližním a především sami sobě. Pokud budete chodit 
s tváří jako východní vítr, co můžete očekávat, že od světa přitáhnete?

Když říkám úsměv, myslím tím samozřejmě skutečný úsměv, ne umělý, protože umělý úsměv 
je ten nejsmutnější pohled na světě. Všichni známe lidi, kteří mají strnulý, strnulý, bezsměšný, 
téměř profesionální úsměv. Ve skutečnosti to však vůbec není úsměv, je to jen permanentní 
vlnění ve tváři.

Usmívejte se, i když vás to zpočátku stojí trochu úsilí, a vydržte to, dokud se nestane 
spontánním, což se stane. Řečeno jazykem Hollywoodu, zachyťte radost a udržte ji!

Drsné oltáře

Chceš-li mi udělat kamenný oltář, nestavěj ho z tesaného kamene, neboť kdybys na něj 
pozvedl svůj nástroj, znečistil bys ho.
- Exodus 

Tajemství úspěchu modlitby spočívá v tom, že je jednoduchá, přímá a spontánní. Jakákoli 
komplikovanost přeruší duchovní kontakt a povede k neúspěchu. Ve výše uvedeném textu 
bylo Izraelcům řečeno, že své oltáře nesmějí leštit, hranovat ani jinak propracovávat; měli 
použít jen hrubou hromadu kamenů.
Izrael v Bibli znamená každého, kdo věří v Boha a v modlitbu, a tak z tohoto textu vidíme, že 
účinná modlitba je něco přímého a bezprostředního.

Jakmile se začnete složitě propracovávat, používáte intelekt a s intelektem nemůžete navázat 
duchovní kontakt. Intelekt je vynikající věc v rámci své přísně omezené sféry, ale nemůžete se 
intelektuálně modlit. Kdykoli se zapojí vaše intelektuální činnost, zejména pokud máte pocit, 



že jste chytří nebo literárně činní, možná se tím bavíte, ale buďte si jisti, že se nemodlíte. 
Kdyby vám do okna náhle skočil tygr, nebudete se rozplývat ani se nořit do abstraktních 
metafyzických spekulací; modlili byste se zcela bezprostředně a pravděpodobně byste byli v 
modlitbě úspěšní.

Z tohoto příkladu vyplývá velmi praktické poučení. Důvodem, proč lidé obvykle dostávají 
nejpozoruhodnější odpovědi na modlitby v dobách velké nouze, je to, že právě v těchto 
dobách jsou jejich modlitby jednoduché, přímé a spontánní.

Víra

Amen, pravím vám: Budete-li mít víru a nebudete-li pochybovat, učiníte nejen to, co se stalo 
fíkovníku, ale i když řeknete této hoře: 'Buď odstraněna a vhozena do moře', stane se to.
- Matouš

Chápající víra je životem modlitby. Je však velkou chybou snažit se v sobě vytvořit živou víru. 
To může skončit pouze neúspěchem. Správné je jednat tak, jako byste víru měli. To, co děláme
dobrovolně, bude vždy výrazem naší skutečné víry. Jednejte podle toho, co chcete projevit, 
a budete vyjadřovat pravou víru.

"Jednejte, jako bych byl, a budu," říká Bible. To je vědecky správné použití vůle. Výše citovaný 
Ježíšův výrok je možná nejvýznamnějším duchovním prohlášením, jaké kdy bylo učiněno.

Pravděpodobně žádný jiný učitel, který kdy žil, by se to neodvážil říci, ale Ježíš znal zákon víry
a sám to mnohokrát dokázal. Hory budeme přenášet, až budeme ochotni věřit, že to 
dokážeme, a pak se nejen hory budou přenášet, ale celá planeta bude vykoupena 
a přetvořena..
Poznejte pravdu o svých problémech. Získejte duchovní nadvládu. Vyhněte se napětí, vypětí 
a přílišné úzkosti.
Očekávejte, že vaše modlitba bude vyslyšena, a jednejte tak, jako byste to očekávali. 



Stavební a demoliční práce

Chcete-li vyřešit nějaký problém nebo přinést do svého života něco dobrého, musíte si 
vytvořit nové mentální "nastavení" týkající se dané záležitosti. Pavel nám říká, že jsme 
"proměňováni obnovou své mysli". Velká část toho, čemu říkáme ošetření situace, je opravdu 
vybudování nového mentálního postoje. 
Je třeba zbořit staré mentální pojetí a pečlivě vybudovat nové, podobně jako je třeba zbourat 
starou budovu, než na stejném místě vyroste nová.

Mnozí lidé tomu všemu v zásadě rozumí, ale nedokážou to prokázat, protože to logicky 
neprovádějí v praxi. Během ošetření pečlivě budují novou mentální strukturu, ale jakmile 
skončí, místo aby tuto strukturu věrně uchovali neporušenou tak dlouho, aby se mohla 
zhmotnit ve vnějším světě, okamžitě ji negativním myšlením opět zboří. Je to, jako kdyby 
zedník věnoval dopoledne stavbě zdi a odpoledne pak strávil bouráním toho, co postavil. 
Je zřejmé, že by takto mohl tvrdě pracovat rok co rok, aniž by něčeho dosáhl.

Pokud se vám zdá, že se vám to stává, je to pravděpodobně způsobeno stejnou příčinou - 
budováním a následným rozbitím. Obnovou mysli se proměňujeme.

Útěk do hor

Až tedy uvidíte, že ohavnost zpustošení, o níž mluvil prorok Daniel, stojí na svatém místě, 
(kdo čte, ať pochopí), ať ti, kdo jsou v Judsku, utečou do hor: Kdo je na střeše, ať nesestupuje, 
aby něco vzal ze svého domu. Ani ten, kdo je na poli, ať se nevrací, aby si vzal své šaty.
- Matouš

Jakmile se přistihnete při negativní myšlence, měli byste ji okamžitě odmítnout. Okamžitě 
přesměrujte svou pozornost na Boží přítomnost. Nezastavujte se, abyste se s chybnou 
myšlenkou rozloučili, ale okamžitě přerušte spojení a zaměstnejte svou mysl dobrem; budete 
překvapeni, kolik obtíží se začne z vašeho života rozplývat. Vskutku můžeme říci, že když se 
vědomí představí chyba, prvních pět vteřin je zlatých.

Ve výše citovaném textu Ježíš dává tuto lekci svým vlastním názorným způsobem. 
Bezprostřední aplikace těchto slov se samozřejmě týkala nadcházejícího obléhání Jeruzaléma,



ale myšlenka, která je s tím spojena, je věčná. Svaté místo je vaše vědomí a ohavnost 
zpustošení je jakákoli negativní myšlenka, protože negativní myšlenka znamená víru 
v nepřítomnost Boha v daném bodě. Ti, kdo jsou v Judsku, jsou ti, kdo věří, že modlitba věci 
mění; utíkat do hor znamená modlit se, zejména ono rychlé přepnutí myšlenky na Boží 
přítomnost, o němž jsem se zmínil.

Dramatické detaily, jimiž je lekce ilustrována, znemožňují, abychom na ni zapomněli, jakmile 
jednou získáme duchovní klíč.

Osobnost, pravda a lež

Pojem osobnost je v metafyzickém hnutí velmi špatně chápán. Často se používá jako 
synonymum pro pochybení, ale většího omylu se nelze dopustit. Vskutku, toto mylné chápání 
je pravděpodobně jedinou příčinou mnoha neúspěchů při demonstraci. Když se něco 
nepovede, lidé často říkají: "to je způsobené osobností", zatímco ve skutečnosti mají na mysli 
falešnou osobnost.

Správně chápaná osobnost je projevem Boha na této úrovni. Vaše individualita je vaše 
duchovní identita, ale musí být vyjádřena na fyzické úrovni a toto vyjádření je chápáno jako 
osobnost. Když je toto vyjádření jasné a logické, získáme brilantní a vyrovnanou
osobnost, která znamená skutečný úspěch v životě. Takový člověk je nesobecký, vysoce 
cílevědomý a mimořádně výkonný ve svém oboru.

Na druhé straně, když je projev individuality nebo Kristova člověka zastřený, zmatený 
a nelogický, vidíme v osobnosti sobectví, zmatek a selhání. Někdy se také setkáváme buď 
s velmi negativním, dryáčnickým typem povahy, nebo třeba s agresivním, panovačným, 
egoistickým typem. Nesnažte se zbavit osobnosti, ale rozvíjejte svou osobnost na vědeckém a
duchovním základě. Lidská osobnost nemá být zničena, ale vykoupena.



Jeden svět - ne dva

Každý student metafyziky se dopouští zásadního omylu, když si myslí, že existují dva světy: 
svět omezení a problémů "tady dole" a jiný svět dokonalosti "tam někde nahoře". 

Sledujte své vyjadřování a všímejte si, zda nemluvíte tak, jako byste si mysleli, že existují dva 
světy; pokud ano, musíte si pospíšit s opravou tohoto názoru.

Pravdou je, že existuje jeden svět - Boží svět - duchovní a dokonalý, ale my ho vidíme 
omezeně a často zkresleně kvůli našim falešným přesvědčením, a tento zkreslený pohled na 
skutečný svět je takzvaný svět omezení. Praktikováním Boží přítomnosti všude tam, kde se 
projevuje zkreslení, rychle vykoupíte svou vlastní existenci a pomůžete osvobodit i celou rasu.

Velká posvátná kráva - nedotýkat se!

Chcete-li dosáhnout úplné a všestranné manifestace, je třeba, aby světlo Pravdy zasáhlo 
všechny oblasti vašeho života. Žádný kout nesmí být opomenut. 
Musíte být připraveni přehodnotit všechno ve svém životě, od shora až dolů, z hlediska svého 
nového pochopení. Přesvědčení, obvyklé činnosti, uspořádání domácnosti a podnikání, 
rodinné vztahy, to vše je třeba čas od času přehodnotit. Pokud jsou současná uspořádání 
dlouhodobá, není to důvod, proč je nechat pokračovat; je to vynikající důvod pro jejich revizi 
a změnu k lepšímu.

Většina lidí má určité úseky svého života, kde z různých (většinou jim neznámých) důvodů 
nechtějí nic měnit. Tato místa jsou vyčleněna a obklopena aurou falešné posvátnosti jako 
posvátné krávy na Východě, které jsou považovány za příliš svaté na to, aby se jich někdo 
dotkl. Takové věci však musí zmizet.

Pokud to s regenerací své duše a těla myslíte opravdu vážně, nesmí ve vašem životě 
rozhodně existovat žádné posvátné krávy. Nic nesmí být považováno za příliš posvátné nebo 
příliš dlouho zavedené na to, aby bylo možné je revidovat, přehodnotit nebo, což je obvykle 
nejlepší, úplně vyhodit.
Nic není skutečně posvátné kromě vašeho vlastního vnitřního Krista a procesu jeho 
probuzení. 



Nemůže to být vaše povinnost

Pokud žijete duchovním životem, máte nárok na klid a harmonický rozvoj. Pokud se vám zdá, 
že tyto věci chybí, udělejte si duševní inventuru a požádejte Božskou moudrost, aby vám 
ukázala příčinu nedostatku. 
Je vaší povinností vyhradit si každý den přiměřený čas na modlitbu a duchovní četbu a zbytek
života žít v souladu s tím, co vám vaše nejvnitřnější já říká, že je Boží vůle. To znamená, 
nakolik je to pro vás v danou chvíli možné. Pokud tak budete jednat upřímně, nemůžete 
udělat víc a nemáte důvod k úzkosti nebo sebeobviňování, že nedosahujete toho, co je pro 
vás v současné době nemožné.

Nemůže být vaší povinností dělat něco, co je v danou chvíli nad vaše síly a možnosti.
Nemůže být vaší povinností dělat něco, na co nemáte čas.
Nemůže být vaší povinností zaplatit jakoukoli částku, kterou nevlastníte.
Nemůže být vaší povinností dělat něco, co by obětovalo vaši vlastní integritu nebo duchovní 
rozvoj. 
Nemůže být vaší povinností dělat dnes to, co je ve skutečnosti úkolem zítřka.
Nemůže být správné plnit vzdálenou povinnost na úkor povinnosti bližší.
Za žádných okolností nemůže být správné spěchat, být smutný, sklíčený, rozzlobený, uražený 
nebo nepřátelský.

Všechny věci jsou připraveny, pokud je připravena naše mysl

To je jeden z největších výroků duchovního zákona, jaký byl kdy učiněn. Ani na stránkách 
samotné Bible není jasnější a určitější návod, jak žít.

Shakespeare zde podává úplné vyjádření metafyzické pravdy. Každý student této vědy by si ji
měl napsat ohnivými písmeny do srdce. Je to brána svobody a Jakobův žebřík ze země do 
nebe. Ve vesmíru není nic, co byste nemohli dělat nebo čím byste nemohli být, pokud jste na 
to duševně připraveni. 

Lidé mluví o zlatých příležitostech, ale to, čemu říkáme příležitost, je ve skutečnosti vlastní 
duševní připravenost. Napoleon řekl: "Příležitosti? Příležitosti vytvářím já." A i když by to pro 
člověka, který není na duchovním základě, bylo jen marnivé vychloubání, přesto když 
pochopíte Pravdu bytí, je to prostě konstatování skutečnosti. 



Římané mohli mít telefon, Řekové mohli mít kino, Babyloňané mohli mít automobil - kdyby 
byli duševně připraveni. Přírodní zákony byly v oněch dobách stejné jako v té naší, v zemi byly
stejné materiály - ale mysl starověkých lidí na tyto věci nebyla připravena, a tak se bez nich 
museli obejít.

V metafyzice říkáme, že poptávka a nabídka jsou jedno, a stejně tak platí, že nabídka 
a poptávka jsou také jedno. Dodejte nezbytnou duševní podmínku a poptávka nebo příležitost
se objeví automaticky.
Kdykoli budete připraveni, zjistíte, že vše ostatní je také připraveno.

Záblesky

Uznávejte úspěch s vděčností a stavte na něm další úspěchy.

V životě můžete mít vše, co si opravdu přejete, ale musíte být připraveni přijmout 
odpovědnost, která s tím souvisí.

Chcete-li vyřešit jakýkoli problém, dostaňte se o něco výš ve vědomí.

Modlitba za inspiraci je stejně důležitá jako uzdravení stavu.

Když se obtížím bráníte, znepřátelíte si je a ony vám to vrátí.

Nebojujte s chybou - vězte, že tam není.

Nejdříve klid v duši - a na to naváže vše ostatní. 

Bůh je připraven ve chvíli, kdy jste připraveni vy.



Žádné čekání

Nečekejte na to, až Bůh začne dramaticky jednat - protože to neudělá. 
Pokud chcete, aby se něco stalo, musíte sami změnit svůj duševní pohled, čemuž bude 
automaticky odpovídat i vaše vnější zkušenost. Když lidé očekávají dramatický zázrak zvenčí, 
ve skutečnosti doufají, že změní podmínky, aniž by změnili sami sebe - aby vlastně dostali 
něco zadarmo, a to by bylo porušením Kosmického zákona.

Nečekejte, až vám Bůh zvenčí řekne, co máte dělat - neřekne. 
Lidé mi říkali: "Jsem připraven. Ať Bůh chce, abych udělal cokoli, jsem připraven. 
Chce-li, abych odjel do Kalifornie nebo do Evropy nebo abych pro Něho začal nějakou práci, 
jsem připraven." 
Všiml jsem si, že takoví lidé mají tendenci "být připraveni" donekonečna, aniž by se cokoli 
stalo. Skutečnost je taková, že čekají na dramatickou zkušenost, jaká potkala Mojžíše na Sinaji
a Pavla na cestě do Damašku. Nebo pravděpodobně očekávají, že přijde chlapec z pošty s 
telegramem s instrukcemi z nebe.

Nic z toho se nestane. Pokud jste skutečně "připraveni konat Boží dílo", budete mít jasnou 
představu o tom, co budete dělat a jak to chcete dělat, a pravděpodobně budete také 
přibližně vědět, kde to budete dělat. To je připravenost. 
Pokud nemáte žádnou konkrétní touhu nebo plán, pak nejste "připraveni"; proto si nic 
nenalhávejte, ale připravte se tím, že budete léčit vedení. Manifestujte vedení, inspiraci, 
moudrost a správnou činnost, dokud nebudete mít jasný živý a srdečný zápal pro určitý plán.
Pak budete skutečně připraveni konat Pánovo dílo, a pokud svůj plán oživíte neustálou péčí, 
nic vám nemůže zabránit v úspěchu.

Mně vadí Já

Neztotožňujte se se svou současnou mentalitou více než se svým tělem. 
Skutečné já je "Kristus v nás" nebo "já jsem". Když vám vaše tělo působí bolest nebo potíže, 
vypořádejte se s nimi, jak nejlépe dovedete, s vědomím, že jde o něco odlišného od vás; stejně
byste měli postupovat i v případě své mysli.



Každé ráno si řekněte: "Já nejsem mé tělo. Nejsem mé myšlenky. Nejsem mé pocity. Jsem 
božský duch, individualizace Boha." Uvědomíte-li si tímto způsobem, že nejste sjednoceni se 
svou současnou mentalitou, ale že je pouze vaším nástrojem, umožní vám to velmi rychle 
ji změnit k lepšímu.

Když je pro vás obtížné řídit sebe sama, myslete na to, že "Já" má v úmyslu myslet správně, 
ale "já" nechce; přesto "já" bude muset dělat to, co "Já" chce - Já jsem šéf. Samozřejmě že "já"
může být velmi nepříjemné, ale jakmile s ním takto objektivně jednáte, ví, že je poraženo, 
a rychle se vzdá. Já chci vstát, ale "já" chce ležet v posteli. Nebo "já" tvrdí, že má zažívací 
potíže, ačkoli vím, že mám vládu nad svým tělem. Nebo "já" je zraněné a rozzlobené a chce mi
to vrátit, ačkoli jsem odhodlaný odpustit. Nebo "já" říká, že podnikání je beznadějné, i když 
vím, že Bůh je můj zdroj.

Takto se vědomí představuje bitva, ale dokud budu trvat na tom, že jsem božský, vlastní 
projev Boha, musím a budu vítězit.

Otočné dveře do pekla

Nebe i peklo jsou stavy vědomí, které jsou výsledkem našich přesvědčení a pocitů v daném 
okamžiku. Dříve si lidé mysleli, že nebe i peklo jsou místa, kam se člověk dostane po smrti, 
a dnes se zdá, že mnoho lidí si myslí, že nebe ani peklo vůbec neexistuje. 
Pravdou je, že peklo i nebe existují, ale jsou to stavy mysli a my je prožíváme právě teď tady 
na zemi. Když máte opravdový klid v duši a přiměřené porozumění životu, jste již v nebi; když 
jste plni strachu, úzkosti, nenávisti nebo fyzické bolesti, jste v pekle.

Konvenční popisy obou míst jsou jen pokusem o symbolický obraz stavů mysli. 
Zda budete žít v pekle, nebo v nebi, záleží pouze na tom, jakým myšlením se celý den 
oddáváte. A naštěstí se můžete při troše snahy vycvičit k tomu, aby se myšlení podobné tomu
nebeskému stalo vaším trvalým zvykem. 
Dveře pekla jsou otočné.
Nejsou na nich žádné zámky ani uzávěry. Stisknutím se otevírají nebo zavírají a vy můžete 
kdykoli vstoupit dovnitř a stejně tak můžete kdykoli vyjít ven. 

Cestou z pekla je začít myslet na zdraví, štěstí a úspěch právě v tomto okamžiku a navzdory 
všemu zdání v tom pokračovat hodinu za hodinou a den za dnem. Pokud to budete dělat jen 



s odhodláním, projdete otočnými dveřmi a dostanete se ze svých potíží dřív, než si uvědomíte,
co se stalo.

Z bláznovy příručky

Jak být nešťastný: Posaďte se v klidu na místo, kde vás nikdo nebude rušit. 
Uvolněte tělo - a začněte přemýšlet o sobě. Nezáleží příliš na tom, na co vlastně myslíte, 
hlavně aby to bylo o vás. Myslete na sebe a pokaždé, když vaše myšlenky zabloudí k něčemu 
vyššímu, vraťte je jemně, ale neúnavně zpět. Pokud je to možné, myslete na minulost. 
Přemýšlejte o všech chybách, kterých jste se kdy dopustili, a to až do dětství. Vzpomeňte si 
na všechny hlouposti, které jste kdy řekli nebo udělali.

Přemýšlejte o všech příležitostech, které jste promarnili, a o čase, který jste promarnili. 
Zejména si vzpomeňte na všechny příležitosti, kdy s vámi bylo špatně zacházeno. Pečlivě 
zvažte různá bezpráví, jejichž obětí jste se stali, a přemýšlejte o tom, o kolik lépe byste se 
dnes mohli mít v různých ohledech, kdyby se ostatní lidé v minulých dobách chovali správně. 
Živě si připomínejte nepěkné věci, které vám lidé udělali, a podrobně si tyto události 
přehrávejte, přičemž se při každé vzpomínce cítíte co nejvíce rozzlobeni nebo zraněni. I když 
vás konkrétní člověk ve skutečnosti nikdy neurážel, uvědomte si, že by to mohl udělat, kdyby 
měl příležitost, a řekněte si, že vás pravděpodobně stejně pomluvil.

Zamyslete se nad svým tělem a přemýšlejte, jestli se na něm neprojevuje váš věk, práce nebo 
podnebí. Podívejte se, jestli někde neobjevíte bolest nebo neduh; pravděpodobně ano, když 
budete hledat dostatečně dlouho. Přemýšlejte o podnikání nebo financích co nejchmurněji, 
a i když se jim teď daří, trvejte na tom, že je to nejspíš příliš dobré na to, aby to vydrželo. 
V každém případě myslete na sebe, to je to hlavní, a pokud to vydržíte poctivě dělat patnáct 
nebo dvacet minut, o výsledku nemůže být pochyb. Dosáhnete svého cíle.

Ošetření nebo vědecká modlitba

Ošetření znamená poznání duchovní pravdy o jakékoli osobě nebo situaci. 
Pokud stejně jako většina lidí věříte, že zdání je skutečnost a že je nelze změnit, pak nemůžete
poskytovat léčbu. Pokud však věříte, že Ježíš měl pravdu, když řekl: "Nesuďte podle zdání, 
ale suďte spravedlivě," je ve vaší moci změnit cokoli k lepšímu a většinu věcí uzdravit. 



Každé léčení (bez ohledu na to, kolik jich můžete poskytnout) začněte slovy: Léčba může tuto 
obtíž překonat. Nemám nic jiného na starosti než své vlastní myšlenky.

Pak se pusťte do práce na těchto myšlenkách a změňte je - jednu po druhé, pokud je to nutné
- z omylu na Pravdu. Trvejte na dobrém a harmonickém charakteru Bytí. 
Trvejte na tom, že Bůh je skutečně jedinou Přítomností a jedinou Silou. Neustále si 
připomínejte, že vaše vlastní představa je taková, jakou ji vidíte, a že je vaší věcí ji změnit. 
Přinuťte "mě", aby se držel linie, a ukažte mu, že "já" jsem šéf. Nárokujte si moc jako Boží dítě.
Buďte vytrvalí. Neberte "ne" jako odpověď a může být jen otázkou času, kdy zvítězíte.

Odložte břemeno

Vlož své břemeno na Hospodina a on tě podepře; nikdy nedopustí, aby se spravedlivý pohnul.
- Žalm

Někdy slýcháme výraz "odložit břemeno" a je užitečné se zamyslet nad tím, co tato fráze 
skutečně znamená. Používá-li se inteligentně, je to jeden z velkých klíčů k duchovnímu 
vítězství, ale bez inteligence je to jen bezvýznamná fráze. 
Odhodit břemeno ve skutečnosti znamená trvat na harmonii a klidu mysli a přestat si dělat 
starosti a úzkosti. Díky tomu se můžete v klidu věnovat svým záležitostem, po nichž se váš 
problém časem vyřeší. 

Jako student metafyziky víte, že zlo je neskutečná, dočasná zkušenost a že strach je blaf. 
Víte, že zdraví, štěstí a radost jsou věčné a jsou nyní zcela vaše. Víte, že protože je tato 
skutečnost kosmickým Božím zákonem, nelze ji změnit. Bez ohledu na to, co se zdánlivě stalo,
harmonie a dokonalost jsou skutečností. A držet se této pravdy znamená, že prožívání 
demonstrací bude jen otázkou času. 
Pokud, když se setkáte s potížemi, ať už starými, nebo novými, dokážete pozitivně potvrdit 
Harmonii bytí, jak je vyjádřena ve výše uvedeném odstavci, a pak odmítnete případ znovu 
otevřít, bez ohledu na to, jak moc vás k tomu může nabádat strach, vložili jste své břemeno 
na Pána a zvítězíte.



Můj vůl

Nemůžete pro sebe požadovat příliš mnoho, pokud totéž požadujete pro všechny ostatní 
lidské bytosti. Ve skutečnosti je vaší povinností nárokovat si všechny dobré věci a nárokovat si
je tak dlouho, dokud se neprojeví ve vaší vnější zkušenosti. 

Nárokujte si zdraví. Požadujte harmonii a skutečný úspěch. Nárokujte si štěstí. Nárokujte si 
moc pomáhat a žehnat druhým. Především si nárokujte moc v modlitbě, moc, která se projeví 
ve vašem vlastním životě. Nemusíte se bát, že by tato činnost mohla způsobit, že budete 
egoističtí nebo sobečtí. Naopak, učiní vás požehnáním pro všechny, s nimiž přijdete do styku.

Tento zákon samozřejmě funguje oběma směry (nebyl by to zákon, kdyby nefungoval), 
a proto musíte být velmi opatrní, abyste si nenárokovali negativní věci, které nechcete. 
Na západních rančích majitel voly označuje svým jménem "Bar A Ranch" nebo nějakou 
podobnou šifrou. Kdykoli ho pak uvidí, řekne "to je můj vůl". Pokud by se zatoulal na cizí 
území, vždy se mu vrátí. Je na něm jeho značka a patří mu. Na druhou stranu, když se mu do 
ohrady zatoulá zvíře bez jeho značky, řekne: "To není můj vůl," a jde pryč.

Mnoho pošetilých lidí si v duchu cejchuje vola, o kterého ani v nejmenším nestojí, a pak jsou 
překvapeni a zklamáni, když zvíře zůstane tvrdohlavě doma. Lidé říkají můj revmatismus, moje
zapomnětlivost, moje chudoba a podobně a cejchují voly, které nechtějí, místo aby se jich 
zřekli a vyhnali je z ohrady.

Udržujte si mentální značku pro věci, které chcete, a když něco opravdu chcete, označte to 
hluboce svým jménem a bude to vaše.

Proč Bůh... ?

Většinu potíží, které lidé v souvislosti s náboženstvím zažívají, lze vysledovat ve dvou nebo 
třech základních nedorozuměních, a jakmile se tyto body důkladně vyjasní, zjistí se, že většina
těchto problémů se vyřeší sama.
Nejčastějším omylem je představa, že Bůh je jen velký člověk - velmi velký, velmi moudrý, 
velmi dobrý, ale přesto velký člověk, který řídí svět zvenčí. Mnozí z nás si myslí, že se z toho 
dostali, ale ukazuje se, že v hloubi duše tomu tak ve skutečnosti není. 



A tak říkáme: Proč Bůh dopustil, aby došlo ke světové válce? Proč máme stávky, záplavy a 
nepokoje? A co ta strašná občanská válka ve Španělsku? Proč Bůh dopustil, aby teta Jane 
nebo bratranec George tak tragicky trpěli? 
Samozřejmě to ve skutečnosti znamená: "Kdybych byl Bohem, dal bych tyto věci do 
pořádku." A to samo o sobě nám dává vodítko.

Bůh je Nekonečná Mysl, velká Nadduše, a člověk je individualizací Velké Mysli, má inteligenci 
a svobodnou vůli, a tedy moc určovat své vlastní podmínky. Když své mentální síly používá 
špatně, vytváří strach, nenávist, chamtivost a všechny druhy chyb, a ty se pak projevují jako 
války, nemoci, chudoba atd.

Jediným způsobem, jak tyto zlé věci odstranit, je změnit rasovou mysl tím, že se zbavíme 
negativních myšlenek, které je způsobují, a toho lze dosáhnout vědeckou modlitbou. Poté, co 
tyto myšlenky zmizí z mysli lidí, nemohou se již projevovat navenek. Jinými slovy, zmizí války, 
zločinnost a nemoci, a ti, kdo se každý den modlí za mír ve světě, to nyní skutečně způsobují.

Uvidíte, že to je jediný způsob, jak to lze udělat, a že kdyby vnější Bůh mohl tahat za nitky tak,
jak si to bezmyšlenkovití lidé přejí, byli bychom jen loutkami nebo marionetami. Pak by váš 
život nebyl tak velkým dobrodružstvím, jakým je, a kde by byla zábava žít?

Boží mlýny

Dalším základním omylem, který mnohé lidi uvádí v omyl, je to, že o Bohu a člověku uvažují 
pouze v horizontu okamžiku nebo nanejvýš několika let. Chtějí, aby se vše vyřešilo a urovnalo 
během jednoho či dvou let, a protože se tak nestane, usoudí, že ve vesmíru neexistuje 
spravedlnost, zákon a řád, a diví se, proč Bůh nezasáhne a něco s tím neudělá. 

Budete žít věčně - někde. Budete žít ne sto nebo tisíc století, ale navždy. 
A tak uvidíte, že rok nebo dva nebo dvacet či třicet let je velmi krátká doba, v níž můžete 
hledat trvalé výsledky. Boží mlýny melou pomalu, ale melou nadmíru. 

Zahradník neříká, že v přírodě neexistuje žádný zákon, protože jeho úroda nevzejde týden 
poté, co ji zasel. Neříkáme, že se rozbila železnice, protože vlak není v Chicagu půl hodiny 
poté, co vyjel z New Yorku, ale často jsme v pokušení myslet si, že neexistuje zákon 



spravedlnosti a práva, protože nevidíme výsledky dobrých nebo zlých skutků lidí velmi brzy 
poté, co se stanou. 

Co člověk zaseje, to také sklidí. Tato sklizeň vyžaduje čas. 
Pokud se vám zdá, že jste ve svém životě ještě nedostali svůj zákusek, odpověď zní, že konec 
ještě nenastal. Pokud se vám zdá, že někdo jiný, koho znáte, nedostává ani odměny, ani 
tresty, na které má podle vás nárok, odpověď zní - konec ještě není. 

Bůh se nikdy nevysmívá a dříve či později je každá modlitba vyslyšena. Každá dobrá 
myšlenka, slovo nebo skutek přináší své ovoce v podobě štěstí a duchovního pokroku 
a samozřejmě i každá negativní věc, za kterou jsme zodpovědní, bude muset být splněna 
a překonána. 
Příroda si vždycky dává na čas, a abychom ji pochopili, musíme se na ni také dívat z nadhledu.

Dveře, které se otevírají dovnitř

Dveře duše se otevírají dovnitř. 

To je často důvod, proč se nám nedaří manifestace. 
Domníváme se, že se otevírají směrem ven, a tlačíme a tlačíme na ně, jak jen můžeme, 
a zdánlivě si neuvědomujeme, že je ve skutečnosti jen o to pevněji zavíráme proti svému 
dobru. Pracovat tímto způsobem ve skutečnosti znamená používat sílu vůle, což vůbec není 
léčba. Je to prostě snaha o překonání lidským úsilím a vynechání Boha. 

Lidská přirozenost je velmi náchylná k tomu, aby slepě tlačila, když je vyděšená nebo 
frustrovaná. Ostatně právě proto se dveře na všech divadlech a jiných veřejných budovách 
musí ze zákona otevírat směrem ven - protože to je přirozený směr paniky. 

Modlitba je však v podstatě odmítnutí nechat se hnát panikou nebo stávajícím proudem věcí. 
Při modlitbě je třeba se stáhnout z vnějšího obrazu, přestat se tlačit proti událostem a 
uvědomit si Boží přítomnost. 

Dveře duše se otevírají dovnitř.



Dokážu to nebo padnu!

Neexistuje stav, který by nebylo možné překonat dostatečnou duchovní silou.
Neexistuje žádný problém, který by se mohl objevit před lidskou myslí a který by nebylo 
možné vyřešit s dostatečným duchovním porozuměním. 

Samotný fakt, že si člověk vůbec může uvědomit nějaký problém, je důkazem, že může najít 
řešení. Jsme zde na zemi proto, abychom řešili právě tyto problémy, protože při jejich řešení 
rozvíjíme své vlastní duchovní schopnosti. 
Každá obtíž, která vám vstoupí do života, každý problém, který se vám naskytne, znamená, že
zde je bod, v němž se máte něčemu naučit.

Nebuďte modláři a neuctívejte těžkosti, jak to dělají mnozí lidé. Když říkáte, že nějaká potíž je 
nepřekonatelná nebo že nějaký problém je neřešitelný, jste modloslužebník a popíráte své 
vlastní božské já. Nenechte se ničím zastrašit. Jako projev Boha jste více než rovnocenní 
všemu, co se může objevit, pokud jen máte odvahu a víru.

Většina pohanských zemí má "svatou horu". Ve skutečnosti to znamená, že když lidé narazili 
na obzvlášť vysoké a nepřístupné místo, ztratili odvahu, nechali se přemoci a místo aby se 
s obtížemi vypořádali a zdolali je, padli v hrůze na kolena a otřeli si čelo o zem.
"Ó, svatá horo, neubližuj nám. "
Když západní pionýři narazili na patnáctitisícovou horu, nehnali se z místa. Místo toho si řekli: 
"Dokážeme to nebo padneme", vylezli na vrchol hory a zdolali ji, místo aby nechali horu, aby 
zdolala je. To znamená oslavovat Boha, místo abyste upadli do modlářství.

Nemějte ve svém životě žádné svaté hory. Nedovolte, aby vás vyděsila jakákoli obtíž, 
ať už je jakákoli. Řekněte si "Dokážu to nebo padnu" a jděte na to a pokořte to.

Skutečná Svatá hora, jak ji zná Bible, je povznesené vědomí, které má vládu nad všemi věcmi, 
nikdy ne hora ve vnějším světě.



Nesnažte se, dovolte – stát se

Lidé často říkají: "Snažím se dělat tohle," nebo "Snažím se dělat tamto, ale nedaří se mi to," 
nebo "Tolik jsem se snažil, ale nic z toho nebylo," a jsou sklíčení a skleslí. Diví se, proč se věci 
nedaří. A přitom vysvětlení je obsaženo v samotných slovech.

Nikdy byste se neměli "snažit"; měli byste "nechat" - nechat Boha.
Když se o něco "pokoušíte", pracujete zvenčí. Když je necháte dělat Boha skrze sebe, 
pracujete zevnitř a úspěch se musí dostavit.

Pokud si znovu přečtete kapitolu o stvoření v Bibli (první část knihy Genesis), všimnete si, že 
Bůh tvoří tak, že "nechává". Bůh řekl: "Budiž světlo." Bůh řekl "budiž" při každém aktu 
stvoření a stalo se. 
Nyní Bůh tvoří tvým prostřednictvím, pokud mu to dovolíš, ale musíš mu to dovolit. 

Pamatujte, že při veškeré duševní práci úsilí poráží samo sebe. Vědecký způsob práce spočívá
v tom, že "necháte" Boha, aby skrze vás projevil úžasné nápady, které vám čas od času dává.
Otevřete si slovník (v představách), vyškrtněte slovo "zkusit" a napište proti němu na okraj 
slovo "nechat".

Někdo řekl: "Pusť to a nech to na Bohu." To je skvělý recept na překonání strachu nebo na to, 
jak se dostat z úzkých. V každém případě pravidlem pro tvoření je vždy Nechat nebo umožnit.

Být inteligentní je zábavnější

Vaší povinností vůči Bohu je řídit svůj život podle inteligentních zásad. Bůh nám všem dává 
tolik inteligence, kolik jen potřebujeme, ale ve většině případů ji bohužel využíváme jen velmi 
málo. Svou inteligenci uplatňujeme jen tu a tam v životě, místo abychom ji použili na každém 
místě.

Zeptejte se dnes sami sebe, zda svůj život vedete skutečně inteligentně. Jíte a pijete 
rozumně? Vybíráte si četbu inteligentně? Utrácíte peníze rozumně? Používáte sílu slova 
inteligentně tím, že mluvíte pouze o pozitivních a konstruktivních věcech, které chcete ukázat?
Myslíte inteligentně? Uvažujete inteligentně o věcech, které slyšíte, nebo je jen nekriticky 



přijímáte? Především, uplatňujete inteligenci na náboženství, které vyznáváte, a posuzujete je 
pouze podle tohoto měřítka?

Opravdu využíváte inteligenci při výkonu své každodenní práce, ať už je jakákoli? Snažíte se 
přistupovat ke každému novému problému, který se objeví, s inteligencí, a ne s pouhými 
emocemi?
Máte inteligentní plány do budoucna? Víte, co byste skutečně chtěli dělat nebo čím byste 
chtěli být, a pokud ne, nebylo by rozumné jít do práce, zjistit to a pak si vypracovat 
inteligentní plán, jak své touhy dosáhnout?

Svět dnes nejvíce potřebuje více inteligence. Dobrého citu a dobré vůle je dost, ale protože 
lidé nepoužívají dostatek inteligence, lidstvo se všude dostává do potíží.
Skutečné řešení světových problémů spočívá v tom, že masa lidí v každé zemi použije 
inteligenci - bez předsudků a slepé tradice - k řešení politických a ekonomických problémů, 
a když se tak stane, řešení se jistě najde. Mezitím tak může každý z nás učinit samostatně ve 
svém vlastním životě.

Vaše inteligence je Božím světlem ve vaší duši. Nezamotávejte se. Nebloudí. Používejte svou 
inteligenci. Být inteligentní je zábavnější.

Nevynucujte si

Nikdy nic nevynucujte. Nikdy nevyvíjejte silný tlak v daném směru. 
Nikdy si neříkejte, že určitou věc musíte udělat nebo že ji musíte udělat hned.

Všechny tyto věci jsou nebezpečné a pravděpodobně vás přivedou do potíží, místo aby se 
situace zlepšila. Ve skutečnosti se jedná o používání síly vůle a je to nevědecké a neduchovní. 
Je to hledání vnějšku, zatímco duchovní demonstrace hledí dovnitř. Inženýři tomu říkají 
odstředivé působení, zatímco duchovní demonstrace je vždy odstředivá.

To, co skutečně chcete, je harmonie a skutečné vyjádření v každém bodě vašeho života. 
Nezáleží na tom, jakým způsobem k tomu dojde, pokud se vám dostane věci samotné. 
Když kdekoli narazíte na pevný odpor, obvykle to znamená, že jste na špatné cestě a měli 
byste raději ustoupit a zkusit jinou. Mentální nebo materiální nátlak vás jen dostane dál 
po špatné cestě a výsledkem je delší cesta zpět. 



Prohlaste, že Bůh ve vás působí, a když působí, vždycky se mu to daří, že zná nejlepší cestu a 
inspiruje vás, abyste se jí vydali, že se nesetkává s odporem, protože působí s radostí, a že vy 
a váš život jste toho součástí.

Jediná věc, na které záleží

Nejdůležitější ze všeho je mít klid v duši.
Na světě není nic jiného, co by se mu vyrovnalo. 
Nic jiného, co může život nabídnout, není tak důležité, a přesto se zdá, že je to až to poslední, 
na čem mnoho lidí pracuje. Usilují jak duchovně, tak materiálně o všechno ostatní pod 
sluncem, zatímco kdyby měli všechno ostatní, a přesto jim chyběl Pokoj mysli, byli by 
nešťastní. 
Kdyby za vámi někdo přišel s miliardou dolarů v jedné ruce a Pokojem mysli v druhé, kdybyste
si vzali tu miliardu dolarů, byli byste nejhloupějším člověkem na světě.

Klid v duši zahrnuje všechny ostatní dobré věci. Pokud ho máte, nezáleží na tom, kde jste 
nebo jaké jsou okolní podmínky - vše bude v pořádku. I kdyby byl vnější obraz sám o sobě 
nepříjemný, nebude vás nijak trápit, pokud budete mít Klid mysli, a velmi brzy se tento obraz 
nevyhnutelně změní v něco lepšího.

Pokoj mysli je zřejmě největším ze všech Božích darů. Modlete se za něj a ostatní se postará 
samo. "Pokoj vám zanechávám, svůj pokoj vám dávám," řekl Ježíš a naznačil, že to je nejvyšší 
dobro, které nám může dát. A skutečně, Pokoj mysli je to jediné, na čem záleží.

Vyrobeno bez zkoušky

Kdosi řekl, že žít svůj život je jako hrát na veřejnosti sólo na housle a učit se hrát na nástroj za 
pochodu. To je pravdivé rčení. Velmi dobře vystihuje tuto zkušenost, ale nikdo by se tím neměl
trápit. Jsme na tomto světě přesně za tímto účelem - abychom se učili.

Během učení neočekávejte, že vytvoříte dokonalé dílo. Až budete schopni vytvořit dokonalé 
dílo, budete mistrem a ne studentem. Na této rovině jsme všichni studenty a důležité je, 
že každým rokem bude kvalita naší práce rozhodně lepší, což dokazuje, že jsme o krok blíže 
mistrovství.



Lidé jsou někdy deprimovaní, protože jejich životy nemají jednoduchý, logický a harmonický 
vývoj - jejich příběhy se zdají být plné nesrovnalostí, opakování, slepých uliček a zejících 
mezer. To se však v období učení dá očekávat. 
Na začátku školního roku je dětský sešit plný chyb - na konci roku v něm nejsou téměř žádné 
chyby, což znamená, že žák ukončil studium v této třídě a je připraven postoupit do vyšší 
třídy. Pokud by se v prvních týdnech objevil výborný opis, znamenalo by to jednoduše, že žák 
je ve špatném ročníku.

Pouze na jevišti (a to jen v dobré hře) se děj odvíjí logicky, rovnoměrně, přehledně, 
kompaktně, až k závěru. Ale pak herci ve hře nemají žádnou svobodnou vůli, protože vše bylo 
mnohokrát nacvičeno. 
Váš život není nacvičený. Je to dobrodružství, objevování a trénink a záleží pouze na 
konečném cíli nebo posledním stavu, nikoli na vašem současném stavu.

Modrovousova tlustá čára

Duchovního pokroku dosahujeme tím, že Boha vneseme do všech koutů svého života.
Většina lidí na duchovní cestě je ochotna dát Bohu 95 procent svého života, ale často si jeden
malý koutek nechávají pro sebe. Je tu něco nebo něco, co nechtějí změnit. Existuje jeden 
koutek, kde si nepřejí, aby zářilo Božské světlo.

Často si toho nejsou plně vědomi, protože Starý Adam je tak rafinovaný, že vytrvale odvádí 
jejich pozornost od slabého místa. Odmítají o tom uvažovat, vymýšlejí si nějaké chabé 
výmluvy - nebo to odkládají.

Modrovous, jak si vzpomínáte, měl otevřený dům s výjimkou jedné malé místnosti - ale tam 
udělal tlustou čáru. Jeho současná žena nebo kdokoli ze sousedů se mohli procházet kdekoliv 
po domě a byli vítáni, dokud nepřišli do té jedné malé místnosti, Modrovousovy komnaty, 
tam byl přístup zakázán. Přesto se v té jedné malé zamčené místnosti skrývala tragédie 
celého domu.

Dbejte na to, abyste ve své duši neměli Modrovousovu komnatu, kam by nikdy nemohlo 
proniknout Božské světlo.



Obsah Modrovousova pokoje nemusí být ničím, co obvykle nazýváme hrozným. Může to být 
jen sobectví, lenost, duchovní pýcha nebo některý z "úctyhodnějších", ale velmi smrtelných 
hříchů. Může to být stará zášť nebo pyšné výčitky svědomí.
Otevři Bohu všechny dveře v domě své duše.
Nemějte žádné místo, kde by nesvítilo světlo Jeho přítomnosti.

Bůh říká nyní

Boží čas pro vaši manifestaci nastal nyní. 
Čas, kdy Bůh chce, abyste byli uzdraveni, je nyní. Čas, kdy Bůh chce, aby se vám dařilo, je 
nyní. Čas, kdy Bůh chce, abyste měli svůj pravý domov, je nyní. Čas, kdy Bůh chce, abyste byli
na svém pravém místě, je nyní. Den spasení je nyní.

Bůh je připraven ve chvíli, kdy jste připraveni vy. Není třeba čekat na nic jiného než na změnu 
vlastního vědomí. Lidé často dělají chybu, když říkají: "Vím, že moje demonstrace přijde 
v pravý čas." To je pravda. Jediný čas, kdy můžete být harmoničtí a spokojení, je však nyní.

Nikdy neodkládejte své dobro, jinak to můžete dělat donekonečna po celou věčnost. 
Čas být šťastný je nyní a místo je zde. Neřekl snad Ježíš: "Nebeské království se přiblížilo"? 
Myslel tím, že je blízko. Nebraňte si v přístupu do nebeského království výmluvami nebo 
vymýšlením odkladů, ale dejte se do práce a změňte své vědomí hned teď, protože to vše 
se může stát během okamžiku.

Míchací mísa

Když děláte dort, víte, že cokoli dáte do mísy, objeví se i v samotném dortu a na druhé straně, 
že pokud se určitá látka nedostane do mísy, nemůže se objevit v hotovém výrobku. 
Každý si to jasně uvědomuje v souvislosti s hmotným předmětem, jako je dort, ale lidé často 
nechápou, že stejný proces platí i v oblasti mysli.

Tak tomu však je. Myšlenky a přesvědčení, které naplňují naši mysl, se nakonec objeví v koláči 
zkušeností a uvědomit si to znamená ušetřit si spoustu problémů. Nikdo nedává petrolej do 
mísy na míchání, protože ho nikdo nechce mít v dortu, protože každý ví, že pokud se do mísy 
dostane, v dortu bude.



Vynechejte z misky na míchání mentální petrolej a další nechutné věci a váš dort 
bude stát za to.

Vždy léčíte

Své stavy neustále "léčíte" myšlenkami, které se jich týkají. To, co si skutečně myslíte o 
čemkoli, je vaše "léčba" dané věci. Mnoho lidí má představu, že "léčí" pouze tehdy, když to 
nazývají "léčbou", ale ať už to nazýváte jakkoli, vaše myšlenky týkající se jakéhokoli předmětu 
jsou léčbou.

To je důvod, proč jsou viditelné podmínky vždy výrazem neviditelného myšlení. 
To je vysvětlení velké pravdy, že vaše vlastní představa je to, co vidíte.
Každý den se chováte ke svému tělu, ke své firmě, ke své rodině, k městu, státu, národu 
a světu podle toho, jak o nich přemýšlíte.

Pokud začnete systematicky přistupovat ke každému bodu svého života pomocí pozitivních a 
správných myšlenek a vydržíte u toho třeba jen několik týdnů, s úžasem zjistíte, jak moc se 
vše změní k lepšímu.

Vezměte si Boha za partnera

Proč neorganizovat podnikání ve velkém? Proč se plížit, jak to někteří lidé dělají, od jednoho 
malého stupínku ke druhému, místo aby se odvážně vydali vpřed? Proč se spokojit se 
špatným zdravím, nezajímavou prací nebo omezenými podmínkami, když mnoho jiných lidí se
už nad tyto věci povzneslo?

Existuje cesta z omezení, která nikdy neselže. Je to jednoduché. Nevyžaduje žádné formality. 
Nevyžaduje žádné peníze. Když si to uvědomíte, je to dost zřejmé, ale je zvláštní, kolik lidí to 
přesto přehlíží. Je to toto: Vezměte si Boha za partnera.

Pokud se Bůh skutečně stane vaším obchodním partnerem ve všech oblastech vašeho života,
budete ohromeni rychlými a výraznými výsledky, kterých dosáhnete.



Řekl jsem, že toto partnerství nebude stát žádné peníze, ale neřekl jsem, že nebude stát nic. 
Ve skutečnosti vás to bude stát hodně, protože to bude stát celý váš život - ale bude to stát 
za to. Samozřejmě, pokud chcete, aby byl Bůh vaším partnerem, bude muset být starším 
partnerem a budete ho muset zahrnout do každého koutu a každé fáze svého života. Pokud 
jste na to připraveni, o výsledku nebude pochyb.

Většina lidí by byla nadšená, kdyby mohla uzavřít partnerství s nějakým velkým průmyslovým 
nebo finančním magnátem; cítili by, že mají zajištěnou budoucnost. Ale zde na vás čeká 
partnerství s Nekonečnou moudrostí a Nekonečnou mocí. Vezměte si za partnera Boha.

Diktafon

Váš osud závisí výhradně na vašem vlastním duševním chování. Jsou to myšlenky, které si 
dovolíte, abyste se jimi zabývali a okolnosti jsou tvořeny vaší mentalitou.

Možná si myslíte, že to už víte, ale pokud se tím neřídíte, je jisté, že to nevíte doopravdy. 
Ve skutečnosti by většinu lidí překvapilo, kdyby zjistili, kolik negativního myšlení si během dne
skutečně dopřávají. Myšlení je tak rychlé a zvyk tak silný, že pokud si nedáte velký pozor, 
budete se neustále prohřešovat. Dokonce i vaše konverzace může být mnohem negativnější, 
než tušíte.

Kdyby byl možný takový experiment, jako je následující, výsledek by vás pravděpodobně 
naplnil úžasem. Předpokládejme, že by vám zítra ráno, aniž byste o tom věděli, připevnili na 
rameno neviditelný a beztížný diktafon, který byste s sebou nosili celý den až do poslední věci
zítra večer a na jehož disk by se zaznamenávalo každé vaše slovo. Pak si představte, že by 
vám tento diktafonový záznam byl přehrán tak, že by se vám chladnokrevně zopakovalo 
každé slovo, které jste za celý den pronesli. No, pokud jste průměrný člověk, pravděpodobně 
byste se trochu styděli. 
Přesto se skutečně stává, že vše, co říkáme, co si myslíme a co děláme, je zaznamenáno - 
v podvědomí - a naše každodenní zkušenosti jsou jen záznamem, který nám přehrává 
zákon bytí.

Nikdy nezapomínejte, že okolnosti vašeho zítřejšího života se odvíjejí od vašeho dnešního 
duševního chování.



Duchovní léčba

Duchovní léčba je změna smýšlení. Když se změní mysl, musí tomu odpovídat i vnější projevy;
Pavel říká: "Jsme proměněni obnovou své mysli."

Když tedy stojíme před nějakým problémem, jediné, co je nutné, je změnit své smýšlení 
o dané věci, a to tak, že si připomeneme duchovní pravdu o dané věci a budeme v tom 
pokračovat, dokud nedosáhneme určitého stupně uvědomění.
Často se to nepodaří na první pokus, a tak to opakujeme tak často, jak je třeba, až nakonec 
dosáhneme cíle.

Duchovní léčba je definitivní operace. Začněte ji, dokončete ji a pak ji nechte být až do příště -
obvykle do dalšího dne. V přestávkách mezi jednotlivými ošetřeními téma neždímejte, ale 
snažte se na něj zapomenout.
Pamatujte, že pro Boha není žádný problém těžký a že pro něj na podmínkách nezáleží.

Nechte toho psa na pokoji!

"Hleďte si svého" je dobré pravidlo. Pravděpodobně lze říci, že více než polovina zla na světě 
je způsobena dobře míněnými lidmi, kteří se prostě nemohou zdržet zasahování. Není třeba 
dodávat, že takoví lidé nikdy nemají ve svém životě harmonii ani úspěch, neboť platí neměnné
pravidlo, že kdo se stará o věci bližního, zanedbává své vlastní.

To všechno je pravda, ale v hlubším smyslu je stejně tak pravda, že to, na co člověk myslí - 
čemu věnuje svou pozornost - se vždy stává jeho záležitostí a někdy i zkázou. 
Když do nějakého stavu mentálně zasáhnete, zapojíte do něj v míře tohoto zásahu i svůj život.
Když se mentálně postavíte na nějakou stranu nebo se v souvislosti s danou záležitostí citově 
angažujete, a ještě více, když o ní mluvíte, a ještě více, když v ní něco děláte, činíte ze sebe 
jejího účastníka a budete muset nést následky.

Jinými slovy, nemůžete zapojit své myšlenky do žádného tématu, aniž byste na sebe přivolali 
přirozené důsledky. Můžete tomu říkat zapojení se do karmy dané situace, chcete-li, ale ať už 
tomu říkáte jakkoli, skutečnost zůstává. Mentální zasahování do jakékoli situace vás do 
následků zapojuje stejně jako fyzické zasahování. Samozřejmě tam, kde je vaší povinností 



zabývat se nějakou záležitostí, musíte tak činit konstruktivně a duchovně - a pak mohou být 
důsledky pro vás jen dobré.

Bible říká: Kdo jde kolem a plete se do sporů, které mu nepatří, je jako ten, kdo chytá psa za 
uši. (Přísloví). Pokud ve chvíli, kdy lidé kolem vás o něčem nebo o někom mluví negativně, 
přispějete svým dílem do čarodějnického lektvaru, chytáte cizího psa za uši - tak pozor! 
Pokud se rozhořčením, samolibostí, nenávistí či jinak citově zapletete do něčeho, co není vaší 
věcí, opět jste se chopili psa a budete za to muset zaplatit. Pokud se ve stejném duchu 
vrhnete na rozhovory, telefonování, opět jste se chopili psa - a on vás kousne. 
A dokonce i negativní myšlenky týkající se těchto záležitostí v tajné komnatě vašeho srdce, 
vám přinese přiměřený a přirozený trest.

Vždy je třeba správně uvažovat o jakémkoli člověku nebo situaci, a pokud tak budete činit, 
naskytne se vám mnoho příležitostí, jak lidem pomoci i prakticky, aniž byste porušili zákon, 
o kterém jsme uvažovali, a aniž byste se přiblížili k nebezpečnému psovi.

Pouze vaše vlastní myšlenky

Bez ohledu na to, s jakým problémem se dnes potýkáte, existuje řešení, protože se nemusíte 
zabývat ničím jiným než vlastními myšlenkami. 
Jak víte, máte moc vybírat a ovládat své myšlenky, i když to někdy může být obtížné. Dokud si
myslíte, že váš osud je v rukou jiných lidí, je situace beznadějná. Lidé říkají: "Je zbytečné, 
abych se snažil kvůli takovému a takovému důvodu. Kdybych tak měl nějaké povolání. 
Kdybych se jen oženil s někým jiným. Kdybych si jen nekoupil tuhle firmu. Kdybych jenom 
odešel do zahraničí, když jsem měl tu možnost" - a tak dále.

To je však zásadní chyba, protože se nemusíte zabývat ničím jiným než vlastními myšlenkami.
Tuto skutečnost si neustále připomínejte. Opakujte si ji stokrát denně, dokud si skutečně 
nezačnete uvědomovat, co všechno pro vás znamená. Zapište si ji na místo, kde ji budete 
často vidět. Mějte ji na stole nebo kdekoli, kde pracujete. Pověste si ji do ložnice, kde ji budete 
mít snadno na očích. Napište si ji do kapesní knížky. 
Napište si ji do duše tím, že se jí budete neustále zabývat. Promění to váš život. Vyvede vás z 
egyptské země a z domu otroctví. Přivede vás k Bohu.

 



Bez úředních hodin

Bůh nemá úřední hodiny. Nikdy není čas, kdy by Bůh nebyl k dispozici. Ať je den nebo noc, 
léto nebo zima, Bůh je vždy přítomen - vždy připraven uzdravovat, utěšovat, inspirovat. 
Není možné, abyste se na Boha obrátili v modlitbě, aniž byste obdrželi pomoc. 
Není možné, že byste se někdy ocitli někde, kde by Bůh nebyl plně přítomen, plně činný, 
schopný a ochotný vysvobodit vás z jakýchkoli obtíží.

Jediné, co se od vás vyžaduje, je, abyste se k Němu obrátili celým srdcem a abyste očekávali, 
že bude jednat. Pokud nejste upřímní - pokud se modlíte s pocitem, že když to nepřinese nic 
dobrého, tak to alespoň nemůže uškodit - těžko můžete očekávat výsledky.
Pokud se obracíte k Bohu v modlitbě, bez napětí, bez prudkosti, ale tiše, vytrvale a důsledně, 
výsledky se dostaví. Čím větší je nouze, tím snadněji se to projeví, ale musíte být upřímní, 
protože dvojsmyslný člověk je nestálý na všech svých cestách.

Nejsilnější ze všech modliteb je prostě "Buď v klidu a věz, že já jsem Bůh".

Jediné oko

Skutečná prostota je hlavním klíčem k duchovnímu porozumění. Tuto jednoduchost 
nalezneme v materiálních podmínkách, ale její základní kořen samozřejmě spočívá v duševním
pohledu člověka. Jednoduchost myšlení se přirozeně odrazí v celkové jednoduchosti způsobu 
života a práce. 
Srdce, které se upíná k mnoha různým věcem, není nikdy v klidu, a právě k srdci v klidu 
přichází realizace Boha.

Mentální jednoduchost spočívá v tom, že vidíme všude - ve všech věcech - Jedinou 
Přítomnost. To je to jediné oko, o kterém mluvil Ježíš, a pokud budeme pěstovat jediné oko, 
všechny méně důležité věci automaticky zapadnou na své místo.

Velkou příležitost často přehlížíme právě proto, že jsme příliš zaujati vnějšími a nepodstatnými
detaily. Člověk při hledání svatého grálu podstoupí neuvěřitelné útrapy - ale když mu Bůh 
přiloží kalich ke rtům, příliš často ho hrubě odstrčí.

 



Psí dům na prodej

Člověk si nemůže sám sebe příliš vážit. Nemůžete mít příliš velkou důvěru v sebe sama. 
Nemůžete si toho pro sebe nárokovat příliš mnoho. Nezapomeňte však, že si tyto věci musíte 
uvědomovat jako projev Boha ve vás, a ne jako nezávislé osobní vlastnosti. Musíte je také 
přijmout jako pravdivé pro každou jinou lidskou bytost. Ze sebepodceňování nemůže vzejít nic
jiného než neúspěch.

Myslet na sebe jako na "červa a syna červa" je nejrychlejší způsob, jak prokázat červí 
existenci. Plazení se v myšlenkách může být jen předehrou k plazení se v duchovním, 
morálním a dokonce i fyzickém životě. Potvrďte své božské Já, podívejte se světu do tváře 
a ničeho se nebojte.
Je samozřejmě pravda, že hloupí lidé mohou dostat nemoc zvanou "nateklá hlava" - a ta vždy 
končí pádem - ale realizace vlastního Božského Já nikdy nevede k nateklé hlavě. Dává 
moudrost, rovnováhu, vyrovnanost a stálý pokrok.

Přihlaste se ke svému božskému, slavnému Já. Myslete na něj, mluvte o něm, žijte je a ono se  
projeví ve vašem životě. Vyjděte z mentálního psího domku a přestěhujte se do paláce, který 
nebyl vytvořen rukama - paláce mentální vyrovnanosti, božské moudrosti a skutečného 
uspokojivého úspěchu.

Nemluvte o tom

Nikdy neříkejte lidem o tom, co se chystáte udělat, ale počkejte, až to uděláte, a pak jim to 
ukažte. Nikdy neukazujte na prázdný pozemek a neříkejte: "Postavím tam věž." 
Počkejte, až bude stavba dokončena, a pak, chcete-li, řekněte: "Podívejte se na věž, kterou 
jsem postavil." Ale až tam ta věž bude, nebude ve skutečnosti nutné říkat vůbec nic, protože 
bude mluvit sama za sebe.

Mluvit o svých plánech dříve, než se skutečně uskuteční, je nejjistější způsob, jak je zničit. 
Univerzálním zákonem přírody je, že nenarozené dítě je chráněno před veškerým kontaktem 
se světem; to je vlastně skutečná funkce mateřství. Nyní je inspirace, která k vám přichází, 
vaším dítětem; vy jste jeho matkou; a příroda zamýšlí, abyste tuto myšlenku chránili a živili 
v utajení a úkrytu až do okamžiku, kdy je připravena objevit se na hmotné úrovni. 
Mluvit o ní nebo se jí chlubit znamená vystavit ji světu a zabít ji.



To platí pro jakýkoli nový podnik, o kterém uvažujete, i pro nový nápad. Stejným způsobem by
měla být chráněna i důležitá obchodní transakce, například velký prodej, koupě domu nebo 
založení partnerství. O těchto věcech se nebavte u oběda ani nikde jinde. 

Nechte si své záležitosti pro sebe. Samozřejmě je zcela přípustné poradit se s odborníky 
a odhalit svůj plán tam, kde je to nezbytně nutné. To je živení myšlenky, nikoli její odhalování. 
Je třeba se vyhnout tlachání, pomluvám a chlubení. V klidu a důvěře bude vaše síla.

Co chcete?

Silné přání po něčem je hlasem Boha ve vašem srdci, který vás vybízí k dalšímu kroku vpřed. 
To je způsob, jakým s vámi v tuto chvíli komunikuje Velká mysl. Silné přání je posvátná věc, 
kterou je třeba přijímat s největší úctou a zacházet s ní s nejvyšší moudrostí.

Mnoho lidí má falešnou představu, že jejich vlastní přání jsou jistě mylná a odporují Boží vůli. 
Na základě toho všechna taková přání automaticky potlačují a čekají, až Bůh něco udělá. Tato 
politika znamená naprostou stagnaci a zklamání.

Silné přání je hlasem Božím. Je pravda, že si ho možná obecně špatně vykládáte nebo ho 
špatně chápete v detailech, ale to lze napravit modlitbou o moudrost. Je pravděpodobné, 
že 90 procent vašich přání je v zásadě správných, a pro každé správné přání existuje splnění, 
protože poptávka a nabídka jsou jedno.

Detaily nechte na Bohu, ale systematicky se modlete za obecnou myšlenku. 
Například pokud má měšťan silné a trvalé přání žít na venkově, měl by se za to modlit, 
ale neměl by se soustředit na konkrétní dům nebo statek. Pokud má člověk silné a trvalé přání
založit si vlastní obchod, je to pravděpodobně Boží hlas a tento hlas by měl být vyslyšen 
systematickou modlitbou - neměl by se však soustředit na konkrétní obchod nebo dokonce 
na konkrétní lokalitu.

Pravdivá přání mají křídla a donesou vás k touhám vašeho srdce.

 



Co tedy?

Nic opravdu nestojí za to, abyste si dělali starosti. Nic nestojí za to, abyste se kvůli tomu 
zlobili, ubližovali si nebo hořekovali. Pozitivní je, že nic nestojí za to, abyste kvůli tomu ztratili 
klid v duši. Tyto důležité pravdy logicky vyplývají z následující skutečnosti:

Budete žít navždy - někde. To znamená, že máte spoustu času dát věci znovu do pořádku, 
pokud se pokazily. Bez ohledu na to, co nepříjemného se stalo, modlitba to může dříve či 
později napravit. Bez ohledu na to, jaká je vaše potíž, je to jen otázkou dostatku modlitby, 
a  potíž se rozplyne. Ať už jste udělali jakoukoli chybu, dostatek modlitby ji předejde a zruší - 
tak proč si dělat starosti? Pokud se vám zdá, že ti, které máte rádi, jednají hloupě, můžete jim 
modlitbou pomoci, aby byli moudřejší, a pokud mezitím trpí, znamená to, že jim laskavá 
příroda dává lekci, kterou se potřebují naučit. Až se této lekci naučí, přestanou a budou se 
chovat správně - a tak dále.

Ale co kdyby se stalo něco strašného! Co pak? Kdyby se to stalo, Bůh je silnější než cokoli 
"strašného" a může dát věci znovu do pořádku díky modlitbě. Předpokládejme, že jste 
onemocněli. Co pak? Bůh vás může uzdravit. Předpokládejme, že jste o všechno přišli 
a skončili v chudobinci. Co pak? Pomyslete na to, jakou úžasnou manifestaci byste z toho 
mohli udělat, a pravděpodobně byste se tam naučili několik cenných lekcí, a vůbec, bylo by to 
docela zajímavé. Předpokládejme, že byste přišli o potěšení svého srdce. Co pak? Nemůžete 
ztratit to, co vám skutečně patří. Bůh vám to tedy vrátí ještě úžasnější než kdy předtím. 

Předpokládejme, že celý vesmír vyletí do povětří. Co pak? Až se usadí prach, Bůh bude stále v
provozu a vy budete někde naživu, připraveni pokračovat v modlitbě a porozumění. Takže si 
nedělejte starosti.

Vzpomeňte si na Lotovu ženu

Nikdy se neohlížejte zpět. Vždy jděte přímo vpřed. I když se třesete, jděte přímo vpřed a třeste
se, jakmile půjdete. Ježíš řekl, že člověk, který přiloží ruku k pluhu a pak se otočí, není hoden 
nebeského království. Řekl také: "Vzpomeňte si na Lotovu ženu."



Příběh Lotovy ženy je jedním z nejvýmluvnějších podobenství v Bibli. Lot a jeho rodina prchali
z města, které mělo být právě zničeno. Anděl jim řekl, že se dostanou bezpečně pryč, pokud 
se nebudou ohlížet. Ostatní uposlechli příkazu a utekli, ale Lotova žena se ohlédla - 
a okamžitě se proměnila v solný sloup. Sůl je ve Starém zákoně symbolem smrti, a to 
znamená, že ti, kdo se ohlížejí, jsou duchovně mrtví a že obvykle stagnují i jejich hmotné 
záležitosti.

Nikdy se neohlížejte zpět. Ať je cesta před vámi jakkoli nevábná nebo nebezpečná, je lepší 
než cesta zpět. Cesta vpřed může znamenat obtíže, ale cesta zpět znamená neúspěch. 
Cesta před vámi může být zahalena před zraky, ale musíte se naučit považovat neznámé 
za přátelské. Pamatujte, že Bůh je vždy na konci cesty před vámi, ale na konci cesty zpět 
najdete jen sami sebe.

Kritika versus rozlišování

Osobní kritika je jedním z mrtvých závaží, která nás omezují. Jediným důvodem, proč se 
někteří lidé neuzdraví nebo nenajdou své pravé místo v životě, je to, že se neustále oddávají 
osobní kritice - duševní, ne-li slovní. Zde máte neomylný test svého duchovního pokroku - 
jak rychle překonáváte osobní kritiku? Pokud se jí nesnažíte zbavit, nemusíte očekávat zdraví, 
štěstí ani svobodu.

To však neznamená, že bychom neměli uplatňovat rozlišování. Moudré rozlišování je projevem
božské inteligence. Samozřejmě musíme všude rozlišovat mezi dobrou a špatnou kvalitou, 
jinak kde by byla radost ze života? Musíme rozlišovat dobré chování od špatného, dobrou 
hudbu od špatné, moudrost od hlouposti, pravdu od omylu, a to je ostatně naší prvořadou 
povinností. Musíme po celý den rozlišovat pravdu od omylu, oddělovat ovce od koz, máme-li 
být pravdivými svědky Božími. 

Ale to je samozřejmě něco jiného než osobní kritika. Odsuzujte hřích, ale ne hříšníka. 
Odsuzujte hloupé jednání, ale nenáviďte za něj hloupého. Spíše mu pomozte správnou 
myšlenkou. Pokud zpěvák zazpívá falešný tón, musíte to samozřejmě uznat, ale neodsuzujte 
ho nevlídně. Pokud přítel dělá to, o čem víte, že je špatné, nemůžete to schvalovat, ale můžete
v něm vidět Krista a můžete ho na chybu i upozornit, pokud jste k tomu oprávněni.
Za všech okolností musíte zachovat vlastní myšlení vyrovnané, tolerantní a laskavé. 
Pamatujte na zlaté pravidlo. 



Pravé místo a správné místo

Mezi vaším pravým místem a správným místem je zásadní rozdíl. 
Vaše pravé místo je místo, kde vás Bůh chce mít. Na tomto místě budete mít velké štěstí, 
dobré zdraví a skutečnou prosperitu a budete žít aktivní a zajímavý život. Toto místo na vás 
někde čeká a úžasné na něm je, že ho nemůže naplnit nikdo jiný než vy sami. Pozitivní je, 
že nikdo jiný na zemi než vy sami nemůže vaše pravé místo dostatečně naplnit.

Vaše správné místo v životě je místo, na kterém se právě nacházíte, ať už je vám příjemné, 
nebo ne. Jste vždy na svém místě, protože jste vždy na místě, které odpovídá vaší momentální
mentalitě, ale nemusí to být vaše Pravé místo. Pokud jsou vaše podmínky nežádoucí, 
znamená to, že ve vaší mentalitě je něco, co je třeba změnit. 
Změňte ji a pak se změní i vnější podmínky.

Nemocný člověk je na svém správném místě v posteli, protože má nemocnou mentalitu, 
ale není to jeho pravé místo. Jeho úkolem je změnit své myšlení - vlastně uzdravit svou mysl. 
Až se uzdraví, postel už nebude jeho správným místem. Člověk na hranici chleba má v tuto 
chvíli vědomí chudoby a trpí jejími přirozenými důsledky, ale není to jeho pravé místo a 
vědecká modlitba ho také osvobodí. Podobně je na tom člověk ve vězení a tak dále.

Oslavujete Boha tím, že na sobě pracujete, dokud se vaše správné místo a vaše pravé místo 
nespojí.

Kolik oceánu?

Božská mysl je nekonečná a jsou v ní nekonečné zdroje - nekonečný Život, nekonečná Láska, 
nekonečná Moudrost, nekonečná Síla a nekonečná Energie.

Jedinou otázkou je, kolik z těchto věcí si můžete přivlastnit pro svou potřebu.
Kolik inteligence dokážete vstřebat a využít? Kolik porozumění dokážete pochopit? 
Kolik Božské lásky můžete zakusit? Kolik Božské podstaty si můžete přivlastnit? 
Zásoby jsou nevyčerpatelné; jediné omezení leží ve vás samotných.

Když se vydáte k mořskému pobřeží, máte k dispozici prakticky neomezené zásoby mořské 
vody. Jsou jí miliardy a miliardy litrů, ale množství, které si můžete odnést, závisí na nádobě, 



kterou jste se vybavili. Pokud si vezmete desetilitrovou plechovku, můžete si odnést deset 
litrů, ale pokud si vezmete jen půllitrový hrnec, můžete si odnést jen půllitr, a pokud byste 
neměli nic většího než náprstek, nemohli byste si odnést víc než náprstek.

Tak je tomu i s božskou hojností. Jediným limitem je hranice naší schopnosti přijímat.

Bůh musí žít ve vás

Vaše vlastní mentalita má veškerou moc učinit váš život dobrým nebo špatným. 
To je velká pravda o člověku.

Vaše vlastní mentalita dělá vaše tělo takovým, jaké je. Pokud máte poškozený orgán, 
je to způsobeno vaší vlastní mentalitou, a pokud změníte své myšlení o něm, bude vyléčen. 
Pokud je vaše okolí nepříjemné, je tato nepříjemnost způsobena vaší vlastní mentalitou, 
a když se vaše mentalita změní, změní se i okolí. 
Pokud je vaším problémem nedostatek, je tento nedostatek způsoben vaší vlastní mentalitou, 
a pokud změníte svou mentalitu, přijde prosperita.

Ve skutečnosti vás neovlivňují jiní lidé, ani zvyky, ani klima, ani trh, ani administrativa, 
ani světová situace, ani žádná jiná myslitelná příčina kromě vaší vlastní mentality.
Má-li vás uzdravit, musí být božský život vyjádřen myšlenkami života ve vás. 
Božská Láska se musí stát pocitem lásky ve vašem vlastním srdci, má-li vás - nebo kohokoli 
jiného - vaším prostřednictvím uzdravit. Božská Inteligence se musí ve vaší mentalitě stát 
vědomým pochopením, má-li vás vést a zachránit. Božský Mír musí být vámi prakticky 
zakoušen, aby mohl změnit váš život.

Tyto vlastnosti se musí stát součástí vaší mentality, aby mohly ovlivnit váš život. Když o nich 
budete přemýšlet jako o vlastnostech, které patří pouze Bohu zvenčí, nic vám to nepřinese. 
Ježíš nás upozorňoval, že Boží království je uvnitř.



Co učil Ježíš Kristus

Hlavními body učení Ježíše Krista jsou všudypřítomnost a dostupnost Boha a přesvědčení, 
že Bůh nejenže přesahuje svůj vesmír, ale je v něm všude imanentní - že v něm přebývá -, 
a proto musí ve skutečnosti odrážet jeho dokonalost. Právě modlitba otevírá dveře duše, aby 
Boží síla mohla působit svou vůlí k harmonii a míru.
Ježíš Kristus učil, že fyzické nemoci jsou ve skutečnosti nemoci duše, které se projevují na těle,
a že po uzdravení duše musí následovat uzdravení těla. Duše se oživuje tím, že se člověk 
prostřednictvím modlitby a meditace přibližuje Bohu a mění své vnější chování tak, aby bylo 
v dokonalejším souladu s Božím zákonem.

Ježíš Kristus učil o účinnosti vědecké modlitby, která přetváří celý život člověka ke zdraví, 
harmonii a duchovnímu rozvoji. Vědeckou modlitbou se rozumí praktikování Boží přítomnosti.

Záblesky

Proboha, přejděte k věci - a pak se jí držte. Nechoďte kolem horké kaše. 
Nejezděte z New Yorku do New Jersey přes Evropu a Austrálii.

Pěstujte si smysl pro humor. Hledejte vtipné stránky všeho. Vždycky je tu a pomůže vám 
zvládnout každou situaci. Každé ráno se alespoň jednou před desátou hodinou zasmějte 
sami sobě.

Nic se nemá přehánět.

Pokud milujete svou zemi, neporušujte její zákony.

Říká se, že kdo umí udržet jazyk za zuby, udrží všechno.

Vyzařujte štěstí a pomáhejte a inspirujte každého, koho potkáte. Pěstujte štěstí a pak ho 
musíte vyzařovat, protože se nedá skrýt. 
Bídu lze skrýt, ale štěstí nelze utajit o nic víc než česnek.



Káva pro tři

My sami si vytváříme mentální zákony a pak podle nich musíme žít.

Bohužel se příliš často stává, že se jedná o zákony omezení. Vsugerujeme si postižení nebo to
za nás udělá někdo jiný, a než si uvědomíme, co se stalo, stane se z toho téměř posvátné 
dogma – ale je to jen nabídka a se změnou přesvědčení můžeme být svobodní.
Mladý lékař a jeho žena hostili svou příbuznou. Po večeři se podávala káva, načež návštěvnice
vzrušeně řekl: "Johne, víš, že nemůžu pít kávu! Nikotin v ní obsažený mě udržuje vzhůru celou 
noc." Manželka chtěla promluvit, ale její muž jí naznačil očima a řekl: "Ujišťuji vás, drahá teto, 
že v této kávě není nikotin." Návštěvnice odpověděla: "V kávě je nikotin vždycky a nedá mi 
spát celou noc." Hostitel tedy řekl: "Drahá teto, ujišťuji vás na své čestné slovo lékaře, 
že v této kávě žádný nikotin není." Stará dáma, která si velmi vážila jak profesních, tak i 
osobních kvalit svého synovce, byla spokojena, vypila tři velké šálky kávy, náramně si na nich 
pochutnala a celou noc spala jako zabitá.

V kávě samozřejmě nikotin být nemůže; stará paní měla na mysli kofein, ale řekla nikotin. 
Člověk samozřejmě neschvaluje použitý podvod - podvod není nikdy legitimní - ale příběh 
dokonale ilustruje sílu dobré a špatné sugesce.
Stará dáma si nejprve vytvořila zákon o omezení pro sebe a pak ho bez problémů zrušila.
Proč nezačít ještě dnes a nezrušit některé z mnoha takových zákonů, které jste si jistě sami 
vytvořili.

Dívejte se, kam jdete

Dívejte se, kam jdete, protože tam, kam se díváte, tam se nevyhnutelně dostanete. 
Kde je vaše pozornost, tam je váš osud.

Pozornost je klíčem k životu. Čemu skutečně věnujete pozornost, tím se stáváte. Na co se 
skutečně soustředíte, to vstoupí do vašeho života. Vrosteme do toho, co naplňuje naše 
myšlenky, stejně nevyhnutelně, jako se potok nakonec spojí s oceánem.

Bible říká, že jak člověk smýšlí ve svém srdci, takový je. Neříká prostě, jak člověk smýšlí, ale jak
smýšlí ve svém srdci, a to znamená smýšlení se zájmem nebo citem.



Říká se, že rosteme jako věc, kterou obdivujeme, ale protože o tom, co skutečně obdivujeme, 
určitě hodně přemýšlíme, je to jen jiný způsob, jak říci, že se stáváme věcí, které věnujeme 
svou pozornost.

Porazil karty

Z určitého úhlu pohledu lze příběh vašeho života přirovnat ke karetní hře. V každé karetní hře 
dostanete do ruky karty a je pak na vás, jak s nimi naložíte.
Někteří lidé dostanou od krupiéra vynikající karty, ale hrají s nimi tak hloupě, že i přesto 
prohrají. Jiný člověk obdrží velmi špatné karty, ale díky moudré a opatrné hře nakonec 
navzdory všem předpokladům hru vyhraje.

Stejně tak je to i ve hře života. Někteří lidé začínají zdánlivě se všemi výhodami, které jim 
příroda nebo okolnosti mohou poskytnout, ale hrají s těmito skvělými kartami tak špatně, 
že končí neúspěchem a zklamáním. Jiným se zdá, že od Velkého rozdávajícího dostali ty 
nejchudší karty - jen velmi málo trumfů - ale díky moudrosti, zdravému rozumu, píli 
a především modlitbě hrají s těmito chudými kartami tak úspěšně, že když hra skončí, 
dosáhnou skvělého a trvalého úspěchu a odnesou si všechny "žetony" života.

Bez ohledu na to, jaké karty vám byly rozdány a jakých chyb jste se dopustili, kolo ještě 
neskončilo a vy můžete ve svém životě dosáhnout skutečného úspěchu, pokud dnes začnete 
hrát vědecky.

Život je změna

V každé změně vidím božího anděla. 

Toto je afirmace, kterou byste měli mít napsanou na vnitřní straně obalu svého kapesního 
peněženky a také na nějakém viditelném místě doma, kde ji budete často vidět. Je to jeden 
z klíčů k harmonickému a pokrokovému životu. Zvláště v této kritické době se bude ve vašem 
životě vyjímat jako maják na rozbouřeném moři. 

Změna je zákonem růstu a růst je zákonem života. Bez změny není možný růst a bez 
neustálého růstu se život vytrácí z jakékoliv formy a zůstává to, co nazýváme smrtí.



Není většího omylu než se bát změny, a přesto se jí mnoho inteligentních lidí bojí a lpí na tom,
co je obvyklé a známé. Bát se změny znamená pochybovat o Boží prozřetelnosti. 
Je to neinteligentní strach z neznámého. Kdyby nebylo požehnání změny, lidé by byli stále 
primitivními divochy žijícími v jeskyních a vy sami byste byli stále dítětem, že?

Všichni jsme jedno

Vánoce jsou ve skutečnosti svátky lidského bratrství. Je to období, kdy si připomínáme naši 
základní jednotu, čas, kdy se odpouští a zapomíná na staré křivdy, čas rodinných setkání 
a vzpomínek na nepřítomné přátele.

Tato základní jednota lidského rodu je však mnohem hlubší a skutečnější, než většina lidí tuší. 
Pravda je taková, že v nejvlastnějším slova smyslu jsme všichni jedno. 

Ve skutečnosti existuje jen jeden člověk - obecný člověk - a my všichni jsme jen jeho 
projevem. V absolutní pravdě jsem já tebou a ty jsi já, protože je jen jeden. Můj soused od 
vedle je skutečně já; člověk, kterého míjím na ulici, jsem já; hrdina, kterého obdivuji, jsem 
skutečně já; nejpokleslejší zločinec jsem také skutečně já.
Ti, kdo věří v reinkarnaci, pochopili vesmírnou pravdu, ale jejich chápání je zpravidla ještě 
neúplné. To, co lze nazvat souběžnou reinkarnací, je konečnou pravdou o tomto tématu.
Jedna bytost, Syn Boží, se na zemi vtělila asi do dvou tisíc milionů samostatných těl a toto 
dobrodružství známe jako lidskou rasu - vtělení lidstva.

Léčba

Duchovní léčba je ve skutečnosti poznání Pravdy o daném stavu. 
Zdá se, že je něco špatně - někdo je nemocný, nebo je zde neharmonie, nebo snad 
nedostatek - ale místo toho, abyste to přijali, připomínáte si Pravdu. 

Toto připomínání si Pravdy je velmi silná léčba, protože se tak nesnažíme se zlem bojovat, 
ale víme, že tam není.



Pravdou o životě je, že vše je dokonalá, naprostá, neměnná harmonie, protože Bůh je jediná 
Přítomnost a jediná Síla. Jako student metafyziky to víte a často pouhé připomenutí této 
skutečnosti přináší rychlou a krásnou manifestaci. 

Samozřejmě však existují takzvané chronické případy, kdy se zdá, že student přes všechno, co
může udělat, nedělá žádné pokroky. Znám několik úporných a dlouhodobých potíží, které se 
dají překonat následující metodou: 

Proveďte jednu konečnou a definitivní léčbu potíží připomenutím si duchovní pravdy a pak se 
o problém více nestarejte, ale ošetřujte samotnou léčbu kdykoli vám bude třeba.

Udělejte to tak, že budete tvrdit, že tato léčba byla Božím dílem a musí být úspěšná. Tvrdit, 
že Bůh působil skrze vás, když jste léčbu prováděli, a že Boží dílo musí být úspěšné. Trvejte 
na tom, že vašemu léčení, které je Božskou činností, nemohou bránit žádné zdánlivé obtíže 
nebo materiální podmínky. Děkujte za její dokonalý úspěch a myslete vážně to, co říkáte.

Vlakem do Bostonu

Skutečná duševní relaxace je stejně důležitá jako správná duševní činnost. 
Moudré uvolnění a moudrá činnost jsou vyváženými póly veškerého pravého jednání. 
Většina lidí si dnes uvědomuje nutnost naučit se tělesně relaxovat, má-li si zachovat zdraví, 
ale ani studenti metafyziky nemají vždy jasno v tom, že je třeba relaxovat i duševně.

Mnoho lidí neustále vystavuje svou mysl zcela zbytečnému opotřebení. V duchu si přehrávají 
minulé potíže, a často si dokonce přehrávají potíže, o kterých si myslí, že se pravděpodobně 
stanou zítra nebo příští týden, a tím si je sami přivolávají. S nepřítomnými lidmi se pouštějí do 
prudkých duševních sporů. Překračují mentálně nejrůznější mosty stovky kilometrů před tím, 
než k nim dojdou.

Hovorově mluvíme o tom, že někam jedeme vlakem - a mnoho lidí, kteří jezdí vlakem, 
skutečně jede vlak celou cestu. A proto je mnoho lidí po příjezdu do cíle docela vyčerpaných. 
Newyorčan, který takto "jede vlakem" do Bostonu, nastoupí na nádraží Grand Central, 
neklidně se posadí (ani fyzicky si neodpočine) a okamžitě začne přemýšlet, zda vlak přijede 
včas. V představách se prohání po bostonském nástupišti a hledá nosiče. Vyběhne (v duchu) 
po schodech na ulici. Pokud se ve městě vyzná, v duchu se řítí ulicemi na místo schůzky. 



Když se na chvíli vrátí do přítomnosti, podívá se na hodinky a z okna zjistí, jak daleko vlak 
dojel - a takhle pokračuje po celé čtyři nebo pět hodin cesty.

Už před mnoha lety jsem si všiml, že když vlak přijíždí do terminálu z dlouhé jízdy, zdá se, 
že lokomotiváři vždycky vystupují z vlaku čerstvější než většina cestujících, přestože oni 
pracovali a cestující ne. To je samozřejmě vysvětlení. Pro strojvedoucího a topiče to byla jen 
rutinní práce. Ani ve snu je nenapadlo pokoušet se "jet vlak" psychicky - nechali to na 
lokomotivě. Cestující, kteří byli po většinu času v duševním zmatku, se pokoušeli jet vlak 
a nesli následky.

Je to těžké, pokud si to myslíte

Hodnota, kterou pro nás má jakákoli zkušenost, je taková, jakou hodnotu jí přisuzujeme ve 
svém myšlení. Malé zamyšlení ukáže, že to platí pro celou škálu lidských zkušeností. 
Stejná nepříjemná událost, které se jeden člověk zasměje a zapomene na ni, bude pro jiného 
znamenat zlomené srdce a následnou smrt.

Velká obtíž je to, co považujeme za velké. Pro Boha neexistují žádné velké a žádné malé 
manifestace. Velké a malé jsou vlastnosti, které spočívají v našem vlastním myšlení. Uzdravit 
umírajícího člověka nám připadá jako velká manifestace a uzdravit pořezaný prst jako malá 
manifestace, ale pro Boha není jedna věc obtížnější než druhá.

Kdybychom věřili, že je stejně snadné vzkřísit mrtvého jako vyléčit rýmu, mohli bychom to 
udělat stejně snadno. Kdybychom věřili, že je stejně snadné manifestovat dům jako 
manifestovat dřevěnou tužku, mohli bychom manifestovat dům stejně snadno jako tužku.

Minimalizujte problém, který léčíte. Nepřikládejte mu ve svých myšlenkách důležitost. 
Nesnažte se příliš. Pozitivní, konstruktivní, nestarající se pocit je velmi cenný. A čím méně 
budete na svou ukázku spěchat, tím dříve přijde. Pokud máte pocit, že můžete čekat rok, 
přijde pravděpodobně příští týden. Pokud máte pocit, že víte, že to přijde, a je vám jedno kdy, 
přijde to pravděpodobně zítra.

Spěch a nátlak jsou pouta, která si sami nasazujeme na svou duši.



Nemůžeš krást

Někteří lidé mluví, jako byste mohli dělat, co chcete, zatímco jiní si myslí, že jste loutkou osudu
bez možnosti volby. Oba se mýlí. Pravda je taková, že můžete dělat cokoli, mít cokoli, 
být čímkoli, k čemu máte vědomí - ale ne jinak.

Abyste byli zdraví, musíte mít zdravé vědomí. Chcete-li prosperovat, musíte mít vědomí 
prosperity. Chcete-li být úspěšní v jakékoli oblasti činnosti, musíte mít odpovídající vědomí.
Existuje slangové rčení, které říká, že k dosažení čehokoli obtížného "musíte mít, co je třeba". 
No, to, co "to vyžaduje", je vědomí, které tomu odpovídá.

Máme svobodnou vůli rozvinout určitý druh vědomí a pak můžeme být a dělat cokoli 
v souladu s ním, ale nemáme svobodnou vůli dělat cokoli bez vědomí, které patří k tomuto 
úspěchu. Snažit se něco získat, aniž bychom měli vědomí, kterému to patří, je ve skutečnosti 
duševní krádež, a to se samozřejmě nemůže podařit: nepokradeš - což ve skutečnosti 
znamená, že nemůžeš krást.

Vybudujte si vědomí toho, co skutečně chcete, a nic vám nezabrání to mít.

Nikdy neříkej zemřít

Nikdy "neodepisujte" léčbu. Nikdy si nepřipouštějte, že se léčba nepodařila. 
Když manifestace nepřichází, znamená to, že jste buď neudělali dost práce, nebo že 
z nějakého důvodu ještě nenazrál čas, aby se tento stav změnil.

Pokud máte pocit, že jste se dostatečně léčili nebo alespoň udělali vše, co jste mohli, potvrďte 
božskou harmonii a zapomeňte na to - ale neodepisujte to. Vyzvedl jsem si manifestace rok 
poté, co jsem provedl poslední léčbu, která se jich týkala, ale nikdy jsem je neodepsal.

Samozřejmě neexistuje jediné pravidlo, která by vyhovovalo všem problémům. Pokud vám 
selský rozum nenapovídá, jak by se měl určitý problém řešit, požádejte o radu a ona jistě 
přijde. Pokud jde o záležitosti, které nejsou naléhavé, je výbornou praxí poskytnout jedno 
ošetření a nechat to být - poslat draka nahoru a přestřihnout provázek.



Vaše léčba bude stejně účinná, jak si myslíte. Co ve svém skutečném přesvědčení spoutáte, 
bude spoutáno, a co se stejným přesvědčením uvolníte, bude uvolněno.

Ano, věřím tomu.
Čemu skutečně věříte? To je zásadní otázka, protože právě vaše skutečná víra určuje váš 
osud. Záleží na tom, jak člověk smýšlí ve svém srdci, říká Bible, a tím se myslí přesvědčení, 
které člověk cítí v srdci, na rozdíl od pouhého formálního souhlasu.

Pokud chcete vědět, čemu skutečně věříte, můžete to snadno zjistit. Stačí sledovat, co děláte. 
Vždy děláme to, čemu věříme, i když často mluvíme jinak.

Sledujte proto, co děláte, a to vám napoví, jaké je vaše skutečné přesvědčení.
Pokud vám vaše podmínky nevyhovují, pokud máte pocit, že ze svého života nevytváříte 
maximum, změňte své přesvědčení. Vaše současná přesvědčení musí být chybná, pokud 
nepřinášejí harmonii a spokojenost, změňte je tedy a změní se i výsledky.

Začněte věřit ve zdraví a pokračujte v tom. Začněte věřit v prosperitu a udržujte ji. 
Začněte věřit v Krista v lidech kolem vás a vytrvejte v tom. 
Začněte věřit, že se vaše vlastní božské Já rychle rozvíjí, a nepřestávejte v tom.
Uvěřte těmto věcem ve svém srdci a jednejte tak, jako byste jim věřili, 
a výsledky vás překvapí.

Ale...

Ďábel je vždy aktuální. Vždy se převléká do nějaké nové podoby. Samozřejmě, že to, 
co nazýváme ďáblem, je ve skutečnosti jen dramatické označení pro vlastní nižší já, staré já 
(Pavel ho nazývá starý Adam), které se nerado mění, staré já, které je líné, sobecké a bojácné.

Když je ďábel několikrát odhalen, zdá se, že jeho posledním útočištěm je neškodně vypadající 
slovo ale. Studenti pravdy, kteří se nechtějí nechat oklamat žádným ze známých prostředků, 
neustále podřizují své zásady, a tedy i své manifestace, malému slovu ale.

Říkají: "Samozřejmě vím, že Bůh je jediná moc, ale... ." 
Nebo: "Samozřejmě vím, že Bůh je všudypřítomný, a tak musí být opravdu tam, kde vidím 
tento problém- ale… ." 



Nebo: "Samozřejmě vím, že Bůh je láska, takže není se čeho bát – ale… ." 
Nebo: "Samozřejmě vím, že není kam spěchat, protože jsem ve věčnosti- ale… ." 

A toto malé slůvko ale ničí celou léčbu a brání tomu, aby se Boží působení odehrávalo v tomto
konkrétním bodě. Tímto jediným slovem popřeli Boha. Je-li Pravda pravdivá, není žádné ale, a 
my samozřejmě víme, že Bible má pravdu a že božská harmonie je skutečností.

Poznejte Pravdu (bez výhrad) a Pravda vás osvobodí.

Duchovní opalování

V mnoha případech je nejlepší formou modlitby prostě myslet na Boha a jeho přítomnost 
s vámi. Toto tiché rozjímání o Bohu spočívá v tom, že se prostě těšíte z přítomnosti, aniž byste
se s ní snažili takříkajíc něco dělat.

Zejména pokud jste něčím emocionálně rozrušeni nebo vás trápí řada různých problémů, 
toto jemné, ale vytrvalé zabývání se velkou Tvůrčí myslí obnoví váš vnitřní klid a otevře vám 
cestu k vítězství.

Musíme se naučit odpočívat duchovně i fyzicky. Snadno zapomínáme, že je to Boží moc, která
řeší náš problém, a ne naše vlastní úsilí při vytváření našich modliteb. Opalování zde nabízí 
vynikající analogii. Při opalování vystavujete pokožku slunečním paprskům a pak odpočíváte 
a necháváte na slunci, aby se postaralo o zbytek. Nikdy by vás nenapadlo snažit se slunci 
pomoci. Nikdy by vás nenapadlo snažit se vetřít sluneční paprsky do kůže, ani byste se 
například nenapínali nahoru ve snaze dostat se blíže ke slunci. Klidně odpočíváte a máte 
naprostou důvěru, že slunce udělá svou práci.

Stejný klidný a uvolněný postoj plný důvěry přinese při rozjímání o Boží přítomnosti stejný 
nevyhnutelný výsledek.

Zlato bláznů



V hornické zemi se setkáváme s bezcennou látkou, která je tak podobná zlatu, že ji nezkušení 
lidé nedokážou vždy rozlišit. Říká se tomu zlato bláznů a mnoho mladých prospektorů ztratilo 
mnoho času a tvrdé práce, než zjistili, že se nechali oklamat falešným artiklem.
Staří horníci říkávali něžné noze: "Když si myslíš, že jsi našel zlato, pravděpodobně jsi ho 
nenašel, ale až ho najdeš, budeš to vědět jistě." 

Stejně tak je to s prospektory v horách, kterým říkáme život. Tady se dá najít mnoho druhů 
zlata bláznů, ale když se setkáte s pravým artiklem, nebudete mít žádné pochybnosti. 

Pravé zlato vám dodá pocit klidu a vyrovnanosti, který vám nemůže poskytnout nic, co patří 
tomuto světu. Dá vám pocit svobody a moci, protože už nebudete v zajetí pomíjivých 
hmotných věcí. Osvobodí vás od většiny tyranie časových a prostorových přesvědčení.
Zlato bláznů má obvykle podobu materiálního bohatství, společenského významu, moci nad 
ostatními, fyzického požitku atd. Pravé zlato je pocit Boží přítomnosti s námi, jehož získání je 
cílem tohoto života.

Nyní to musíte udělat

Jediná část naší víry, která je skutečná, je ta, kterou vyjadřujeme v každodenním životě.
Ideály, které neprožíváme v praxi, jsou pouhou abstraktní teorií a nemají žádný skutečný 
význam. Ve skutečnosti jsou takové předstírané ideály vážnou škodou, protože omamují duši 
falešným pocitem bezpečí.
Chcete-li mít z víry nějaký užitek, musíte ji praktikovat, a místo pro její praktikování je právě 
tady, kde jste, a čas na to je právě teď.

Jedinou skutečnou silou je božská láska. 
Pokud si tuto skutečnost dokážete byť jen matně uvědomit, začne během několika hodin 
uzdravovat a harmonizovat každý stav ve vašem životě. 

Způsob, jak si tuto skutečnost uvědomit, je vyjádřit ji v každém slově, které vyslovíte, v každé 
obchodní transakci, v každé společenské činnosti a vlastně v každé fázi vašeho života. 

Jeden z prvních autorů Nové myšlenky řekl: "Do chleba, který pečeš, zamíchej lásku, 



do balíčku, který zavážeš ženě s unavenou tváří, zabal sílu a odvahu, do mince, kterou 
zaplatíš muži s podezíravýma očima, vlož důvěru a upřímnost." 

To je krásně řečeno a vystihuje to praxi Boží přítomnosti.

Žijte přítomností

Horace Fletcher učil lidi jíst pomalu. Říkal, že většina z nás si jídlo nikdy nevychutná, protože 
si jeden chod odšroubujeme, abychom se dostali k dalšímu, a že jídlo skončí dřív, než ho 
začneme ochutnávat.

Často mě napadá, že většina z nás dělá tuto chybu v životě obecně. Naše pozornost je tak 
upřená na zítřek nebo příští týden, že si zapomínáme vychutnat tento den. Lidé budou 
vždycky šťastní o něco později, když předtím udělají něco jiného. Skutečně se budou radovat 
ze života, až získají práci nebo až odejdou do důchodu z podnikání; nebo až se ožení, 
nebo až se rozvedou; nebo až se přestěhují na venkov, nebo až se budou moci usadit 
ve městě; nebo až složí nějakou zkoušku; nebo až jim děti odpadnou od rukou; nebo cokoli 
jiného na celém světě.

To vše je špatně. Rozhodně si něco naplánujte a využijte správné prostředky k jejich 
uskutečnění, ale mezitím si užívejte každou hodinu dne tak, jak plyne. Zamyslete se nad 
starým krásným příslovím, že zítřek nikdy nepřijde. Užívejte si života dneška, dokud je tady. 
V životě každého z nás se každý den dějí nejrůznější zajímavé věci. Jsou to možná maličkosti, 
ale přesto stojí za to.

Při návštěvě několika poměrně primitivních středoamerických zemí mě velmi zaujala 
skutečnost, že tito prostí lidé, jejichž způsob života je velmi elementární a kteří jsou téměř bez
hmotných statků, přesto se zdá, že mají ze života mnohem víc než mnozí naši relativně 
kultivovaní lidé. 

Jejich tajemství spočívá v tom, že žijí mnohem více přítomným okamžikem než my. 
Užívají si života, dokud je s nimi. Očividně si vychutnávají vykonávání těch nejjednodušších 
úkolů, které my vykonáváme téměř mechanicky. Většina našich lidí jako by byla mentálně 
stále na cestě někam jinam nebo za něčím jiným.



Samozřejmě, že máme mnoho cenných věcí, které jim stále chybí, ale zdá se, že jsme při 
našem velmi rychlém pokroku zapomněli na některé důležité hodnoty, které si tito primitivní 
lidé stále uchovávají.

Žijte přítomným okamžikem a hledejte svůj zájem a své štěstí v dnešních věcech.

Tomu, kdo má

Neboť každému, kdo má, bude dáno a bude mít hojnost, ale tomu, kdo nemá, bude odňato 
i to, co má.
- Matouš

Tento velký text byl pro mnohé kamenem úrazu. Vypadá to jako nespravedlnost. 
Zní to jako krutost. Přesto to Ježíš řekl a víme, že měl vždycky pravdu a že učil, že sklízíme to, 
co jsme zaseli.

Vysvětlení je naprosto jednoduché a logické, když máte metafyzický klíč k životu. 
Vaše zkušenost je vystižením nebo vyjádřením stavu vaší mysli nebo vědomí, 
a to v jakémkoli okamžiku. Když je vaše vědomí na vysoké úrovni nebo relativně dobré, 
všechno jde dobře. Když je vaše vědomí relativně nízké nebo omezené, všechno jde špatně.

Problémy přicházejí, protože vědomí trochu pokleslo. Obvyklé je pak čelit potížím strachem, 
hněvem, zklamáním, sebelítostí nebo brutální silou vůle. To přirozeně sníží vědomí o hodně víc
a věci se ještě zhorší - a tak dále. Tomu, kdo nemá mnoho harmonie, bude odňato i to, co má.

Do vašeho života přichází harmonie a radost, protože váš duševní stav je poměrně vysoký. 
Toto štěstí přirozeně zvyšuje vaše vědomí a vaši víru v Boha, a tak se situace dále zlepšuje. 
Každému, kdo má, bude dáno a bude mít hojnost.

To vše je jednoduché vyjádření přírodního zákona, jehož pochopení a uplatňování vás vyvede 
z jakýchkoli potíží do harmonie a skutečného úspěchu. To, co se zpočátku zdálo být 
nespravedlivé a kruté, se ukáže být troubením odvahy a naděje.

Přísloví "Nikdy neprší, ale leje" je jiným způsobem vyjádření téhož zákona.
Děkujme Bohu, že tento úžasný zákon existuje.
Vaše mysl je vaše laboratoř



Pravděpodobně jste někdy navštívili chemickou nebo elektrotechnickou laboratoř, i když jste 
sami žádnou vědeckou práci nedělali. 
Viděli jste vědce, který se zabýval zkumavkami, teploměry, voltmetry nebo ampérmetry.
Pečlivě vážil a měřil, kontroloval naměřené hodnoty, zvyšoval nebo snižoval tlaky a podobně, 
nikdy nejednal nahodile nebo nespoléhal na štěstí. Výsledkem této metody jsou samozřejmě 
bezkonkurenční triumfy moderní vědy v jejím vlastním oboru - účinný automobil, neocenitelné
elektrické světlo, neuvěřitelné rádio, odvěký sen o člověku v letu a snad nejúžasnější ze všech 
je známý telefon. Vědecká metoda se osvědčila. 

V křesťanské metafyzice se dozvídáme, že mentalita člověka je jeho vědeckou laboratoří - 
právě to. Při každodenním přemýšlení, čtení a mluvení zacházíte se zkumavkami 
a ampérmetry duševního světa. Zacházet s nimi správně jako vědec znamená dosahovat 
praktických výsledků srovnatelných s jeho výsledky. To znamená mít ve svém životě zdraví, 
harmonii a skutečný úspěch.

Negativní, nedůsledný a lajdácký duševní život je zárukou problémů a neúspěchu.
Negativní věci ve vaší mysli - strachy, pochybnosti, zášť - je třeba vyhladovět tím, že jim 
odmítnete věnovat pozornost, z níž žijí. Pozitivní Kristovy věci je třeba živit myšlenkami na 
Boží Lásku, harmonii, mír a praxi Boží přítomnosti. 
Tuto práci je třeba vykonávat systematicky a důsledně v duchu vědeckého chemika, neboť 
výsledky vždy odrážejí metody, které za nimi stojí.

Tomu, kdo má, bude dáno, a tak dbejte na to, abyste si byli vědomi harmonie a míru. Tomu, 
kdo nemá, bude odňato i to, co má; dbejte tedy na to, abyste ve svém životě měli jen velmi 
málo negativního myšlení, a pak vám bude odňato i to, co máte, a budou následovat 
odpovídající omezení. Sklidíme to, co jsme zaseli.

Citlivý, ale šťastný

Být citlivý je dobré, protože citliví lidé si uvědomují tisíce zajímavých nebo krásných věcí tam, 
kde otupený člověk nic nepochopí. Pokud se naši přátelé s hroší kůží vyhýbají mnohému 
utrpení, přicházejí také o ty nejkrásnější věci v životě.

Pro jakoukoli tvůrčí práci musíte být citliví, protože tvůrčí pracovník je "přijímací soupravou" 
pro Božskou mysl. Citlivost umělce je příslovečná. Jeden světoznámý tenorista, který se 



doslova uštval k smrti kvůli nepodstatným věcem, se v mé kanceláři zhroutil a řekl, že Bůh je 
krutý, když ho učinil tak citlivým. Odpověděl jsem: "Kdybys měl kůži hrocha, byl bys možná 
šťastnější, ale nebyl bys v Metropolitní."

Mnoho lidí je však příliš citlivých. Reagují na nejrůznější nepříjemné vibrace, které se jich 
netýkají. Můžeme se vycvičit, abychom podobné věci omezili na minimum, ale měli bychom si 
dávat pozor, abychom se uzavřeli pouze negativním věcem a stále zůstali otevření Pravdě, 
Kráse a Dobru. 

Zde je afirmace, jejíž inteligentní použití vás ušetří zbytečného bombardování negativními 
myšlenkami: Jsem pozitivní ke všemu kromě Božího působení.

V elektrickém obvodu se říká, že kterýkoli bod je kladný vůči kterémukoli bodu pod ním 
a záporný vůči kterémukoli bodu nad ním. Proud prochází vždy z kladného bodu do 
záporného a nikdy opačně. Pokud jste v tomto smyslu pozitivní ke všemu kromě Božího 
působení, nemůže se k vám dostat nic nedobrého. 
Na druhou stranu, jste vnímaví (nebo "negativní" v čistě elektrickém smyslu tohoto 
dvojsmyslného slova) ke všemu dobrému - k přímému vnuknutí Boha, k modlitbám ostatních 
lidí a ke všem krásným a zajímavým vibracím ve vesmíru. 
První dvě nebo tři metafyzická setkání, která jsem kdy vedl, ve mně zanechala pocit únavy 
a deprese. Když jsem se nad tím zamyslel, uvědomil jsem si, že jsem se nechával otevřený 
všem duševním konfliktům v publiku, a pomocí výše uvedené afirmace jsem tento problém 
během několika dní překonal.

Mečem Ducha je Boží slovo.

Vaše kriminální ucho

Před mnoha lety napsal jeden pošetilý profesor knihu, ve které tvrdí, že podle tvaru ucha vždy
pozná, zda je člověk potenciální zločinec! To přirozeně vyvolalo jistý rozruch a londýnské 
noviny vyslaly reportéra, aby na toto téma vyzpovídal starého generála Bootha z Armády 
spásy. Zeptal se: "Generále, vy máte pravděpodobně nepřekonatelnou zkušenost s lidskou 
povahou v surové podobě. Věříte, že existuje něco jako zločinecké ucho?"
William Booth se hlasitě zasmál přes svůj plnovous a odpověděl: "Samozřejmě, že existuje 
'zločinecké ucho' - a každý z nás ho má. Nebýt Boží milosti, každý z nás by seděl nebo by si 
to zasloužil.



William Booth rozuměl lidské povaze: Nikdy si nemůžete dovolit odsoudit druhého, protože 
na jeho místě byste si pravděpodobně vedli stejně špatně nebo hůře. Nikdy nevíte, jakému 
pokušení byl druhý člověk vystaven. Nemůžete říct, jak velký podíl na jeho vině má 
nevědomost nebo čirá hloupost. 
Měli byste děkovat Bohu, že víte lépe (pokud to opravdu víte), a pomoci mu správnou 
myšlenkou, místo abyste ho psychicky tlačili ještě hlouběji dolů. Nevšimli jste si, že někdy 
poté, co jste někoho jiného poněkud farizejsky odsoudili, jste krátce nato sami sebe přistihli, 
jak se dopouštíte téže chyby?
Moudře řekl Mistr: "Nesuďte.

Vyjádřete, čím chcete být

Vyjádřete to, čím chcete být - to je dobré pravidlo v metafyzice. 
Hrajte roli, kterou opravdu chcete hrát. Chcete-li být hrdinou, chovejte se hrdinsky 
v obyčejných věcech každodenního života. Chcete-li být svatým, veďte svatý život tady a teď; 
jiná cesta neexistuje. Chceš-li poznat Boha, drž se v jeho společnosti. Jediný způsob, jak 
poznat člověka, je trávit čas v jeho společnosti, a totéž platí o Bohu.

Chcete-li prosperitu, myslete jen na prosperitu, mluvte jen slovy o prosperitě, a pokud vám 
to vaše možnosti dovolí, také tak jednejte. Politika šetření na penězích postupně vytváří 
vědomí chudoby.
To je neměnný metafyzický zákon; nezapomeňte však, že má-li zákon působit, musí být 
dodržován. Zákon nelze oklamat. Chcete-li být hrdinou, musíte být hrdinou. Chcete-li získat 
duchovní mistrovství, musíte kráčet s Bohem.
Někteří lidé se ve jménu metafyziky snaží přenést svou odpovědnost na bedra někoho jiného, 
ale zatímco sebe mohou tímto způsobem oklamat, zákon oklamat nemohou.

Přišla za mnou žena v tísni kvůli penězům. Ukázalo se, že má účet u Wanamakera a objednala
si šaty, které jí byly řádně doručeny a ona si je oblékla, ačkoli jí nezbyly žádné peníze. Bylo 
třetího dne v měsíci a účet přišel den předtím. "Proč jste si objednala šaty, když jste neměla 
peníze na jejich zaplacení?" zeptala jsem se. Odpověděla: "Věřím v to, že jsem vyšla vstříc 
Bohu." Řekla jsem: "To nebyl krok k Bohu, to byl krok ke společnosti Wanamaker. Bylo to 
nespravedlivé a nečestné." Rozplakala se. Řekl jsem jí, že slzy nepomohou ani jí, ani jejímu 
věřiteli. Bylo jí to líto; Bylo mi obchodního domu líto a řekl jsem jí to.



Nakonec jí peníze dala její sestra, která si to opravdu nemohla dovolit. Ale poučila se a nyní 
velmi snadno manifestuje finance.

Pokud chcete spolupracovat s Bohem, musíte pracovat v Božím duchu a nesmíte počítat 
náklady. Házet břemeno na druhé lidi je jen sobectví a vyhýbání se. Když si vybudujete 
opravdové vědomí Boha, vykročíte k Bohu, a to nikdy nebude trestat nikoho jiného.

Na začátku jsem já

První čtyři slova Bible jsou: Na počátku Bůh. Tato skutečnost je velmi významná, protože 
naznačuje, že Bůh musí být začátkem všeho, co má smysl. 
Zde začíná Bible a text dále pojednává o stvoření vesmíru a ukazuje, že skutečným počátkem 
všech věcí je samozřejmě Bůh.

Pokud si na začátku vezmete tuto myšlenku, a učiníte ji klíčovou pro celý svůj život, našli jste 
tajemství úspěchu. Pokud se tato zásada stane klíčovou myšlenkou jakéhokoli konkrétního 
podniku, tento podnik musí být a bude úspěšný.
Problémem mnoha lidí je, že skutečným klíčem jejich života je na začátku, já. Ne vždy si to 
uvědomují. Zpravidla to ani netuší, ale faktem zůstává.

Skutečnou příčinou nesouladu ve světě je to, že mnoho jednotlivců, skupin a národů uvažuje 
v pojmech na začátku jsem já.

Práce od sebe jako od středu může přinést jen sklíčenost, depresi a neúspěch. Práce z Boha 
jako středu, ne nominálně, ale skutečně, musí přinést úspěch, protože Bůh je tvořivý život.
Bible říká: "Já jsem Alfa i Omega, počátek i konec" - první i poslední. 

To znamená, že tam, kde je Bůh počátkem, najdete také konec, že vaše manifestace bude 
úplná, dokonalá a konečná.

To nejde

Zde je nádherné rčení: "Nevěděl, že to nejde, tak to udělal." 
Zamyslete se nad tím a zjistíte, že je to velmi inspirující.



Je úžasné pomyslet na to, kolik zajímavých a užitečných věcí by většina z nás mohla dělat, 
kdybychom si nenasadili mentální pouta. Mnoha lidem se stává toto: Když jsou mladí, jsou 
plní ambicí a sebevědomí a pokoušejí se dělat řadu zajímavých věcí. 
Protože jsou mladí, nemají zkušenosti ani potřebné prostředky k uskutečnění svých přání a po
řadě neúspěchů se trvale zklamou a rozhodnou se, že přece jen nedokážou nic užitečného. 
Také nerozumně probírají své plány s ostatními lidmi, kteří je bezmyšlenkovitě odrazují, nebo 
dokonce odstrkují. 

Proto je život většiny dospělých lidí plný věcí, které se nedají zvládnout. Říkají: "Tohle nemůžu
udělat" a "Nikdy nejsem schopen udělat takovou věc". Často mají falešný důvod - 
"můj zdravotní stav", "moje konstituce", "moje rané vzdělání" (nebo jeho nedostatek). 
"Můj věk" je oblíbenou výmluvou pro lenost. "Moje rodina" je také docela dobrá výmluva 
a samozřejmě vždycky je tu klima, nepříznivá lokalita a deprese.

Jeden velký průmyslník má ve svých závodech pravidlo, že když se jeho výzkumnému 
oddělení nepodaří vyřešit nějaký problém, nevedou se o těchto pokusech žádné záznamy. 
Říká, že tyto neúspěchy by byly brány jako konečné a zabránily by novým lidem, aby tyto 
problémy nakonec vyřešili.

Udělejte si duševní inventuru a nemilosrdně vyhoďte všechny nedokonalosti, které v sobě 
najdete. Zlomte tato pouta silou Pravdy. Stejně jako dnes můžete pro sebe i pro ty, které 
milujete, udělat úžasné věci, pokud se zbavíte toho, co nemůžete.

Změňte svou mysl - a udržujte ji změněnou

Pokud se vám nějaký stav ve vašem životě nelíbí, změňte na něj názor - a nechte ho 
změněný. Pokud se vám někdo nelíbí, změňte na něj názor - a udržujte ho změněný. 
Pokud vás pronásleduje nějaká smutná vzpomínka, změňte na ni názor - a udržujte ho 
změněný.
Většina studentů metafyziky je ochotna změnit svůj názor na problém, zejména když právě 
navštívili přednášku nebo hovořili s učitelem, ale nenechají si ho změněný.

To je jádro věci. Pokud změníte svůj názor na cokoli a rozhodně na tom trváte, musí se změnit
i tato věc a také se změní. Obtížné je udržet změnu myšlení. Vyžaduje to bdělost a odhodlání. 
Ale jistě se to vyplatí, protože je to klíč k manifestaci.



Proveďte experiment. Změňte svůj názor na nějakou konkrétní věc ve svém životě a udržujte 
ho změněný, a já vám zaručuji, že budete ohromeni a potěšeni výsledkem.

Příliš starý na něco

Jedním z pomyslných strašáků, které lidem kazí život, je představa, že jsou příliš staří. 
Tento strašák je sice imaginární, ale přesto může zničit vše, pokud v něj věříte.

Někdo vymyslel hloupý slogan "Ve čtyřiceti je člověk příliš starý" a mnoho lidí se ho chytlo 
a použilo ho k ochromení svého života. Dvacetiletí lidé mi říkali, že jsou příliš staří na něco, 
na co by ve skutečnosti nebyli připraveni ani za dalších deset let. A jednou mi patnáctileté 
dítě řeklo, že se domnívá, že je příliš staré na to, aby dělalo něco nebo něco, co by chtělo 
dělat.

Pro praktické účely jste tak staří nebo tak mladí, jak staré je vaše vědomí - tak staří nebo tak 
mladí, jak stará je vaše skutečná víra. To není jen teorie, ale praktický důkaz, a mnoho lidí to 
dokázalo.

Samozřejmě, že právě při hledání zaměstnání je strašák "příliš starý na něco" 
nejproblematičtější. Lidé si říkají: "K čemu hledat práci, když první otázka, kterou mi položí, 
se týká mého věku?". Pravdou je, že pokud se tak cítíte kvůli svému věku, bude to skutečně 
překážka, ale jste to vy, kdo ji způsobuje. Ve svém srdci věříte, že váš věk je překážkou. 
Tato myšlenka a s ní spojený velký strach jsou ve vaší mysli na prvním místě. 
Muž, který by vás angažoval, to od vás dostane a okamžitě se zeptá na váš věk. 
Reaguje tak na vaši vlastní myšlenku.

Pokud však na sobě budete pracovat tak dlouho, dokud tento strach skutečně nepřekonáte - 
dokud nebudete mít pocit, že na vašem věku nezáleží - potenciální zaměstnavatel se vás na 
váš věk buď vůbec nebude ptát, nebo mu to bude jedno. Tam, kde je třeba vyplnit formulář, 
si vašeho věku buď nevšimne, nebo mu to bude jedno.

Příliš starý na to, abyste něco udělali, je čistě osobní strašák a nemá žádnou existenci mimo 
vaši mysl. Jste staří jako věčnost a mladí jako Bůh a ostatní vám budou přičítat takový věk, 
jaký si skutečně přičítáte vy sami.



Je to váš klobouk?

Proč nebyla vaše modlitba vyslyšena?
Možná byla. 
Kupodivu se často stává, že dostaneme odpověď na svou modlitbu a nepoznáme ji. 
Někteří z nás měli v rukou ukázky po celé týdny či měsíce a nevěděli o tom. Tento omyl je 
způsoben obkreslováním. Podvědomě jsme se rozhodli, že ukázka musí mít určitou formu, 
a protože se tato forma neobjeví, myslíme si, že jsme selhali. Ve skutečnosti máme 
pravděpodobně ještě lepší demonstraci, než jsme očekávali, ale prozatím jsme k ní slepí.

Kdyby se chlapec modlil za mužský klobouk (protože si myslel, že mu bude slušet nebo že ho 
udělá dospělým), nedostal by ho, protože Boží Moudrost ví, že by ho nemohl nosit. Dostal by 
dobrý klobouk takového druhu, který by mu byl užitečný. Často se modlíme za věci, na které 
nejsme skutečně připraveni, ale pokud se modlíme vědecky, nebude to vadit, protože 
Stvořitelská inteligence nám pošle věc, kterou skutečně potřebujeme.

Praxe Boží přítomnosti je dokonalá modlitba, protože rozumí všemu a nic nepřehlíží.
Hledejte Boha pro něj samotného, pro radost z toho, že jste s ním, a manifestace se postarají 
samy o sebe.

Žehnám mu - je to ďábel

Nedávno jsem dostal dopis od muže, který měl obchodní problém. Měl problémy se dvěma 
muži, kteří se ho podle jeho slov snažili ošidit o velkou částku peněz tím, že zkreslovali 
podmínky smlouvy. 
Řekl: "Už mnoho let studuji metafyziku a poslední týden jsem každé ráno strávil nějaký čas 
tím, že jsem si uvědomoval Krista v každém z těchto lidí a věděl jsem, že jsou dokonalými 
Božími dětmi a musí vyjadřovat pravdu a moudrost, neboť to je zákon bytí.

Je to velmi bezohledná dvojice, která je v našem městě proslulá svými nekalými praktikami a 
jeden z nich se před časem málem dostal do vězení. Jsou to finanční žraloci nejnižšího typu. 
Stále si v nich uvědomuji Boží přítomnost a píšu vám, abych vás požádal, abyste za mě 
promluvili Slovo."
Tento otřesný dopis vrhá světlo na chybu, která brání tolika lidem v manifestacích Tento muž 
trávil každé ráno čas tím, že se snažil uvědomit si Krista ve svých "nepřátelích", pak o nich i ve



svém dopise pokračoval ve zlém a zřejmě si myslel, že zakončení dobře znějící frází všechnu 
tu škodu napraví.

Je zřejmé, že to, co k nim skutečně cítil, bylo zlo a že dobro, které vyslovil, bylo pouhou 
zbožnou formalitou. Aby to dokázal, musel by Pravdu cítit tak silně, že by se mu obraz omylu 
přirozeně vytratil z vědomí, a tak jsem mu to bez okolků řekl.

 
Střepy

Učení Ježíše Krista je pasem k duševnímu klidu a stálému duchovnímu pokroku. Ježíš řekl, že 
pokud se budeme řídit jeho učením, nic by nám v žádném případě neublížilo - a to je pravda. 

Obvykle se však stává, že na duchovní cestě se čas od času objeví obtíže, ale pokud se s nimi 
vypořádáme, správným způsobem, brzy zmizí v nenávratnu a zanechají v nás jisté duchovní 
povznesení. Někdy jsou tyto potíže způsobeny chybami, kterých se v současnosti 
dopouštíme, a tyto chyby je třeba rozpoznat a napravit. Častěji se však jedná o staré 
negativní věci, které si razí cestu z podvědomí, podobně jako si střepy razí cestu z živého těla.

Znám muže, který byl v poslední válce těžce zraněn. Nyní je schopen vydělávat si na živobytí, 
ale každých pár týdnů se mu stane zvláštní věc. Někde na kůži pocítí lehké svědění. 
Následující den se objeví malá bulka. O den později pak kůži propíchne malý ocelový hrot 
a během několika hodin se objeví další střepina! Je poněkud morbidní povahy a tyto hrůzné 
suvenýry si uchovává ve skleněném poháru na krbové římse.

Podvědomí má mnoho obav, pochybností a problémů, které se v něm objevují.
Čím dříve se dostanou na povrch, tím dříve dosáhneme svého cíle. A tak je jejich vynoření na 
denní světlo jako šrapnel jen ku prospěchu věci. Problémům, starostem a nepříjemnostem 
každodenního života čelte s vědomím, že poskytují příležitost k velmi rychlému pročištění 
podvědomí, a s překvapením zjistíte, jak malou moc mají, aby vám bránily. Jsou to šrapnely, 
které vylétávají ven.

Vaše vlastní ocenění



Svět vás bude hodnotit podle vašeho vlastního ocenění. Vaše tělo vás bude hodnotit podle 
vašeho ocenění. Vaše podnikání bude oceňovat podle vaší vlastní hodnoty, neboť vaše vlastní 
hodnota je taková, jakou si skutečně přisuzujete.

"Ale to přece nemůže být pravda," řeknete, "protože znám několik lidí, kteří se neustále chlubí
a přetvařují, a přesto je nikdo nebere vážně."
Všimněte si prosím, že jsem řekl hodnotu, kterou si skutečně přisuzujete. Tohle důležité slovo 
dělá velký rozdíl na světě. Lidé, kteří se vychloubají, blafují a předstírají, mají o sobě opravdu 
špatné mínění - nebo proč by se přetvařovali? A právě toto špatné mínění nebo pocit 
méněcennosti se projevuje v neúspěchu, který takoví lidé ve svém životě vždy udělají.
Člověka, který skutečně věří, že jeho zboží je vynikající, ani nenapadne o něm lhát. Člověk, 
který je spokojený s tím, čím je, nemá motivaci předstírat, že je někým jiným. Člověk, který si 
je vědom podstatných úspěchů, nemá touhu se chlubit.

Příroda vás vždy hodnotí podle vašeho uvážení. Věřte, že jste Boží dítě - opravdu tomu věřte. 
Věřte, že vyjadřujete božský život, božskou pravdu a božskou lásku.

Věřte, že vás vede božská moudrost. Věřte, že Bůh je vaším zdrojem. Věřte, že Bůh skrze vás 
pomáhá lidstvu a žehná mu. Věřte, že jste zvláštním podnikem ze strany Boha a že vám 
otevírá cestu - a čemu skutečně věříte, to prokážete.

Sláva jeho přítomnosti

Na křídlech jitřenky vpluje do lidské duše Boží sláva. Je to jako letní východ slunce, který 
uklidňuje duši, osvěcuje intelekt a naplňuje srdce nevýslovnou radostí.

Tato sláva nepřichází náhodou nebo z milosti. Pokud si opravdu přejete toto společenství 
s Bohem, které bylo cílem věřících mužů a žen ve všech dobách, musíte se k němu rozhodně 
vydat a musíte odhodit vše, co by vás na této cestě mohlo zdržet.

Každý den si musíte vyhradit určitý čas na modlitbu a rozjímání a na kontrolu svého 
každodenního chování, a to jak vnějšího, tak vnitřního. Záležitosti své duše musíte řešit věcně.



Příliš mnoho věřících lidí si neuvědomuje, že podnikání v oblasti duchovního růstu vyžaduje 
řád, metodu a inteligentní organizaci - stejně jako jakýkoli obchodní nebo inženýrský podnik 
nebo jakákoli jiná důležitá činnost, má-li být úspěšná - a že především vyžaduje upřímnou 
a neochvějnou oddanost a sebeposvěcení. Pokud... . budeš hledat Hospodina, svého Boha, 
najdeš ho, budeš-li ho hledat celým svým srdcem a celou svou duší.

Buďte v klidu

Kam spěcháte, zeptal by se někdo přátelsky. Proč jste dnes ráno vyběhli z domu, jako by po 
vás šel tygr? Proč jste celý den pobíhali jako neurotická kobylka?
Proč útočíte na nástupiště metra jako kavalerie? Proč se svíjíte netrpělivostí, když do tří vteřin 
neuslyšíte hlas telefonistky? Proč někdy za lidi dokončujete věty a "berete si na paškál"
slova z jejich úst? Proč riskujete krk, když se vrháte na ulici třicet vteřin předtím, než se
objeví zelené světlo?

O co jde? Zdá se, že někam směřujete - ale kam? Celý ten zběsilý spěch by měl mít nějaký 
logický cíl - ale má?

Myslím, že zjistíte, že tomu tak není. Myslím, že když budete analyzovat své pohyby po celý 
jeden den, zjistíte, že tři čtvrtiny vašich aktivit byly ve skutečnosti zbytečným pohybem. 
Asi s 25 procenty energie, klidně a vědecky aplikované - kromě toho, že jste šli spát se 
zdravou únavou namísto nervové prostaty - jste mohli odvést lepší denní práci s mnohem 
větším přínosem pro sebe i pro ostatní.
Kam jdeš? No, nevím, jak vy, ale já vím přesně, kam většina lidí jde - na hřbitov. Víme, že 
pokud se neobnovíme, jednoho dne zemřeme. Lidé, kteří se regenerují, nespěchají, protože 
součástí regenerační kúry je pěstování vyrovnanosti, klidu a trpělivosti. Takže všechen ten 
spěch, pobíhání a šlapání po ostatních lidech je jen proto, abychom se dostali na hřbitov. 
Těžko se to vyplatí, že?

Projděte se po kterékoli rušné ulici, prozkoumejte spěchající a proudící dav a všimněte si, 
že všichni někam spěchají - na hřbitov. Samozřejmě, že ta cesta bude okružní, nejdřív 
oběhnou tisíce kilometrů, ale to je cíl, ke kterému spěchají.



U vchodu na velký hřbitov nedaleko New Yorku je s podvědomou ironií "napsáno: "Pouze 
jednosměrný provoz". Stačí se vyčerpat, podlomit si zdraví a připravit se o všechnu radost ze 
života jen proto, abyste se mohli nechat pohřbít?

Buďte v klidu. Užívejte si života v rozumné míře. 
Nyní jste skutečně na věčnosti a na věčnosti žádný moudrý člověk nespěchá. Bůh nechce, 
abychom umírali. To my se zabíjíme spěchem a starostmi. Kdybychom pochopili Boží zákony 
a uplatňovali je, mohli bychom na této zemi žít velmi dlouhý život v pevném energickém 
zdraví a pak, až se zde už nebude co učit, vědomě transcendovat. 
Jednoho dne se to lidská rasa naučí. 
Zatím se uklidněte a důvěřujte Bohu.

Paderewski! To je něco jiného!

Ředitel jednoho newyorského hotelu mi vyprávěl zábavnou historku. Velký Paderewski tam 
před lety během jedné ze svých sezón v Carnegie Hall obýval apartmá.
Mistr měl ve zvyku každé ráno několik hodin cvičit na nádherný nástroj, který si přivezl 
s sebou. Třetí ráno jeho pobytu vtrhla do kanceláře ředitele rozzlobená paní a řekla: 
"Každé ráno naproti mně někdo tluče do starého plechového klavíru. Tohle je už třetí den. 
Přivádí mě to k šílenství, a pokud s tím nepřestanete, okamžitě odejdu." Udivený ředitel 
namítl: "Ale madam, to je přece sám Paderewski!"

Dáma málem omdlela překvapením a řekla: "Paderewski! To je něco jiného. Samozřejmě jsem 
o tom neměla nejmenší tušení. Zbožňuji dobrou hudbu. Sama jsem vynikající hudebnice. 
Prosím, neříkejte o tom vůbec nic." Hoteliéra velmi pobavilo, že poté, po zbytek 

Paderewského pobytu, nechávala ta dobrá žena dveře svého bytu dokořán a každé ráno 
tam hostila skupinu přátel, zatímco on cvičil.

Naučte se ocenit skutečnou hodnotu věcí. Neobdivujte věci jen proto, že to dělají ostatní, 
nebo proto, že je takový postoj považován za "správný". Poznejte, co se vám skutečně líbí. 
Poznejte, co skutečně chcete. Buďte k sobě upřímní. Může se stát, že svůj vkus v určitých 
směrech potřebujete zlepšit, ale pokud ano, vydejte se ho zlepšovat poctivě a bez sebeklamu.
Pokud vás opera nudí, nechoďte do Metropolitní jen proto, že je to módní. Pokud si naopak 
řeknete: "Nemám rád operu, protože můj hudební vkus je nevyvinutý, ale přesto budu 
navštěvovat ty nejlepší opery, dokud si ten vkus postupně nevypracuji," je to skvělé.



Upřímnost je prvním krokem k seberozvoji.

Inteligence

Inteligence je Boží sláva. Vložte ji do každého koutu svého života.

Celý život tvrdě pracoval a střádal peníze. Neměl z toho žádné štěstí ani pro sebe, ani pro 
ostatní. Pak zemřel - a protože si je nemohl vzít s sebou, někdo jiný dostal příhodný úkol je 
utratit. Neinteligentní.

Za špatného počasí ušla deset bloků, aby ušetřila pětník, opotřebovala kůži na botách za 
desetník, nastydla a tři dny měla špatnou náladu. Neinteligentní.

O své auto se staral s největší péčí a používal jen ten nejlepší benzín, i když si vždycky mohl 
koupit nové auto, ale své tělo zanedbával, jedl příliš mnoho jídla a samé špatné věci, neměl 
žádný pořádný pohyb a neodpočíval, až si podlomil zdraví. Neinteligentní.

Chtěla být oblíbená a mít spoustu přátel, ale měla špatný jazyk a byla známá tím, že byla 
kritická a pomlouvačná, takže se postupně, ale jistě dostala do úplné izolace. Neinteligentní.

Byl ctižádostivý a chtěl se jednou stát vedoucím pracovníkem, ale zatím dělal co nejméně 
práce, byl mrzutý, když se mu naskytla práce navíc, a často chodil pozdě nebo chyběl na 
svém místě. Pak byl překvapený a ublížený, protože povýšení vždycky dostal někdo jiný. 
Neinteligentní.
Zkouška pro něj měla hodně znamenat, ale zanedbal soustavnou přípravu, ztrácel čas 
nedůležitými činnostmi a večer předtím byl na pozdním večírku. Unavený a nepřipravený 
samozřejmě neuspěl. Neinteligentní.

K cizím lidem byl velmi zdvořilý a ochotný. Jeho chování navenek bylo dokonalé, ale doma byl 
hulvátský a sebestředný vůči těm, které miloval. Neinteligentní.

Pracoval a staral se o tisíce nedůležitých, pomíjivých věcí a zanedbával rozvoj své duše. 
Neinteligentní.

Přestaňte omezovat Boha



Hlavním důvodem, proč nejsou modlitby vyslyšeny, proč se léčba neprojevuje, je to, 
že ve svých srdcích omezujeme Boží moc. 
Když říkáte: "Z mých potíží není východisko," co to může znamenat jiného než to, že nevidíte 
východisko? Když říkáte: "Už je pozdě," co to může znamenat jiného, než že je pro vás pozdě?
Když říkáte: "Tento problém je příliš velký," co to může znamenat jiného, než že je příliš velký 
pro víru, kterou v tuto chvíli máte?

Když se modlíte nebo léčíte, obracíte se na Boží moc a jistě uznáte, že Bůh je všemohoucí, 
a proto pro něj nic nemůže být příliš obtížné, nic nemůže být příliš pozdě nebo příliš brzy. 
Jistě uznáte, že Nekonečná Moudrost ví přinejmenším víc než vy, řečeno poněkud mírně. 

Nuže, Nekonečná Moudrost koná, když se modlíme, a tak na našich vlastních omezeních 
nezáleží - pokud si to ovšem nemyslíme.

Děti se často ocitají v situaci, kdy je zcela přemůže obtíž, kterou dospělý člověk snadno vyřeší.
To, co se dítěti zdálo nemožné, je pro jeho otce zcela snadné, a tak i naše největší obtíže jsou 
pro Boha naprosto jednoduché. Představte si dítě, které se právě učí odčítat. 
Dospěje do bodu, kdy pochopí, jak z osmi vzít šest. Pak dostane malý problém, jak vzít osm z 
dvanácti, a jeho víra v aritmetiku se zhroutí. Je mu jasné, že osm nelze vzít ze dvou, a tím to 
končí. Učitel však vidí o kousek dál a ukáže mu, jak to lze snadno udělat.

Nekonečná Moudrost zná jednoduché východisko z každé těžkosti, jednoduchou odpověď na 
každý problém, krásné a radostné řešení každého dilematu, které může potkat každého, a jen 
náš zakořeněný zvyk omezovat Boha mu brání dát nám dokonalou harmonii. 

Neomezujte Boží moc pro dobro ve svém životě.

Už dávno se prokázalo...

Že tajemstvím života je spolupracovat s přírodou, místo abychom s ní bojovali.

Že tělesné zdraví je největší ze všech požehnání.

Že pokud si nevěříte, jste poraženi dřív, než začnete.



Že ti, kdo spoléhají na podvod, nevydrží, protože poctivost je skutečně nejlepší metodou.

Že inteligentní plánování a spousta tvrdé práce jsou nezbytnou součástí každého úspěchu.

Že duševní postoj odpuštění a tolerance přispívá ke zdraví, štěstí a všestrannému úspěchu.

Že často přehlížíš ty nejvybranější věci v životě, protože jsou tak snadno dosažitelné - východ 
a západ slunce, hvězdná hostina za jasné noci, chuť čerstvého čistého vzduchu, pohled 
a vůně květin a stromů a svěží déšť na tváři.

Ošetřete "Protože"

Když si myslíte, že vaše modlitba nemůže být z jakéhokoli důvodu vyslyšena - zabývejte se 
tímto důvodem.  
Když vám něco říká, že nemůžete manifestovat, "protože" - ošetřete to "protože".
Když si myslíte, že to nemohu dokázat, protože nemám dostatek porozumění, ošetřete se 
porozuměním. Když si myslíte, že nemohu manifestovat, protože mě bolí hlava - ošetřete 
bolest hlavy. Když si myslíte, že nemohu manifestovat, protože jsem plný pochybností - 
ošetřete pochybnosti. Když si myslíte, že nemohu manifestovat, protože už je příliš pozdě – 
ošetřete se proti časové iluzi. Když si myslíte, že nemohu manifestovat v této části země – 
ošetřete se proti iluzi prostoru. Když si myslíte, že tuto věc nemohu manifestovat kvůli svému 
věku - ošetřete přesvědčení o svém věku. Když si myslíte, že nemohu manifestovat, protože 
mi v tom bude bránit někdo jiný - ošetřete víru v jinou moc než v Boha.

Bez ohledu na to, jaké jméno si může dát, je to stále vaše víra v omezení. 
Buďte věrní Bohu a vězte, že On a pouze On má veškerou moc.
Ošetřete protože.

Udělejte to podvědomě

Než se myšlenka v našem životě uplatní, musí ji přijmout podvědomí. Když je myšlenka přijata
podvědomím, musí v našem životě fungovat. Poznání, které je pouze ve vědomí, nemůže mít 
žádný praktický účinek. Teprve když je přijata v hlubších vrstvách, stává se dynamickou.



Lékaři vědomě vědí, jaká by měla být dokonalá anatomie a hygiena, ale nejsou zdravější než 
ostatní lidé, protože tyto znalosti nejsou v hlubších vrstvách jejich mysli. Kdyby tomu tak bylo,
prokázali by dokonalé zdraví. 
My, studenti metafyziky, víme, že Bůh je Láska a Inteligence, a věříme tomu, ale teprve až tuto
myšlenku přijmeme v hlubších vrstvách svého podvědomí, dosáhneme dokonalého duševního
klidu a s ním spojené všestranné harmonie.

Z vědeckého hlediska je tedy naším problémem, aby podvědomí přijalo myšlenky, které 
chceme manifestovat. Zbytek pak bude následovat.

Pastýř, ne poslíček

Když pocítíte touhu zlepšit sebe nebo své podmínky, znamená to, že vám Bůh vnukl tuto 
skvělou myšlenku, a ten, kdo vám ji vnukl, vám dá sílu ji uskutečnit.
To znamená, že když se modlíme za zdraví, harmonii a opravdový blahobyt, posloucháme 
Boha už tím, že ho o to neprosíme, natož abychom mu to nařídili.

Někteří lidé mluví tak, jako by tu Božská mysl byla proto, aby přijímala naše rozkazy, ale to je 
samozřejmě absurdní. Jsme to my, kdo poslouchá příkazy Božské mysli. Boží příkazy pro nás 
mají podobu inspirací a snah o lepší věci.
Bible říká: "Hospodin je můj pastýř." Někteří pošetilí lidé si zřejmě myslí, že se tam píše: 
"Hospodin je můj poslíček." Mluví o tom, že si objednají, co chtějí, a pravděpodobně se 
neprovinili ničím horším než velmi zmateným myšlením.

Bohu nepřikazujeme. On nás inspiruje, ale nenutí nás, abychom jeho vnuknutí přijímali, pokud 
si to nepřejeme. Máme svobodnou vůli být negativní nebo pozitivní, konstruktivní nebo 
destruktivní, jak se rozhodneme. Cesta vzhůru však bude vždy v poslušnosti Bohu a zákonům
jeho vesmíru.

Je to lež?

Bezohlední lidé někdy říkají, že naše afirmace a meditace jsou hloupé, protože tvrdíme něco, 
co není pravda.
"Tvrdit, že je mé tělo v pořádku nebo že se uzdravuje, i když tomu tak není, znamená jen lhát,"
řekl před několika lety jeden významný muž.



To je nepochopení celého principu. Potvrzujeme harmonii, o kterou usilujeme, abychom 
podvědomí poskytli plán práce, kterou je třeba vykonat. 
Když se rozhodnete postavit dům, zakoupíte volný pozemek a váš architekt pak připraví 
výkresy kompletního domu. Ve skutečnosti samozřejmě dnes na pozemku žádný takový dům 
nestojí, ale nenapadlo by vás říct, že architekt kreslil lež. Kreslí to, co má být, aby to mohlo být.

V myšlenkách tedy budujeme podmínky, které se později projeví na fyzické úrovni.
Čekat na to, až se věci "objeví", je pošetilé, protože pravděpodobně zemřete dříve, než se tak 
stane. K čemu je vaše inteligence, když ne k tomu, abyste ji využili při budování takového 
života, jaký chcete? Velmi primitivní lidé v pravěku se radovali, když někde našli rostoucí 
potravu, a pak čekali, třeba i roky, až náhodou najdou další úrodu. 
Dnes používáme svou inteligenci a včas sázíme skutečné plodiny, které chceme, a množství, 
které považujeme za nezbytné. Nesedíme a nedoufáme, že se někde naštěstí objeví pšenice 
nebo ječmen. Kdybychom to dělali, civilizace by se zhroutila.

Nastal čas, kdy inteligentní muži a ženy musí pochopit zákony Mysli, vědomě zasít plodiny, 
které si přejí, a stejně pečlivě vytrhat plevel, který nechtějí.

Prostředek není cíl

Cílem léčby je navodit určitý stav mysli. Tento stav mysli představuje skutečné porozumění 
danému problému a zbavení se strachu v souvislosti s ním. Když je tohoto stavu mysli 
dosaženo, musí následovat a také následuje manifestace.

Cokoli vyvolá požadovaný stav mysli, je dobrá léčba. Opakování určitých afirmací, čtení 
určitých veršů z Bible, používání "Karty přítomnosti" nebo "Zlatého klíče" nebo jakékoli jiné 
"metody" k navození tohoto stavu mysli je dobrou léčbou.

Všimněte si však, že používání afirmací nebo čtení duchovní literatury není samoúčelné. 
Cílem je povznesený stav mysli. Mnoho upřímných křesťanů zaměňuje prostředek za cíl 
a myslí si, že mechanické modlení nebo absolvování určitých forem představuje duchovní 
život, ale tak to není. Duchovní život je hledání vyšších stavů vědomí a nic jiného.

Ať už se modlíte za uzdravení nějakého problému (fyzického či jiného), nebo za celkový rozvoj
své duše, cílem je vyšší úroveň porozumění.



Hleďte si svého

Hleďte si svého. Jedním z prvních pravidel na duchovní cestě je, že se musíte věnovat 
výhradně svým záležitostem a nezasahovat do záležitostí ostatních. 
Život vašeho bližního je posvátný a vy nemáte právo snažit se ho řídit za něj. Nechte ho na 
pokoji. Bůh mu dal svobodnou vůli a sebeurčení, tak proč byste se do toho měli plést?
Mnozí lidé, kteří to myslí dobře, se neustále "pletou" do života svých sousedů, aniž by je 
k tomu vyzvali. Předstírají sami sobě, že jejich jedinou touhou je pomáhat, ale je to sebeklam. 
Ve skutečnosti je to touha zasahovat.

Zásahy vždy způsobí více škody než užitku. Ti, kdo se starají o cizí věci, vždy zanedbávají ty 
své. Člověk, který chce dát do pořádku váš dům, vždycky zmařil svůj vlastní život.

To samozřejmě neznamená, že nemáte pomáhat lidem, kdykoli můžete; ve skutečnosti byste 
se měli snažit udělat každý den alespoň jeden laskavý skutek, ale musíte to dělat bez 
vměšování nebo zasahování. V případě pochybností se dovolávejte Božího vedení. 
Vždy je správné věnovat bližnímu správnou myšlenku. Za každých okolností mu může jen 
prospět, když na něj budete myslet "zlatým klíčem". Nehádejte se - Bůh řídí vesmír.

Božská moudrost ve vás působí...

Pokud nespotřebujete sto jednotek energie na vykonání pěti jednotek práce - nebo se 
nepokusíte zabít mouchu parním kladivem.

Pokud nepřekročíte mosty dříve, než k nim dojdete.

Pokud se nenecháte vyvést z míry drobnými událostmi, o nichž dobře víte, že nemají žádný 
význam.

Pokud si uvědomíte, že je hospodárnější peníze rozumně utrácet než je hromadit.

Pokud chápete, že to, s čím musíte žít, je vaše vlastní pojetí věcí.

Pokud si necháte své osobní záležitosti pro sebe.



Pokud se skutečně řídíte heslem žij a nech žít.

Oběh

Zákon oběhu je kosmický zákon. 
To znamená, že platí všude a na všech úrovních.

Zákonem je, že pro zdraví a harmonii je nezbytný neustálý rytmický pohyb. Opakem cirkulace 
je přetížení a lze říci, že všechny nemoci, neharmonie nebo potíže jakéhokoli druhu jsou ve 
skutečnosti způsobeny určitou formou přetížení.

Pokud se nad tímto tématem sami zamyslíte, budete fascinováni, jak je obecně pravdivé a na 
jak nečekaných místech se objevuje.
Mnoho zdravotních potíží je způsobeno emocionálním přetížením. To vede k přetížení 
nervových, krevních a lymfatických tekutin, což způsobuje nemoci.
Víra v depresi, v níž se země potýkala deset let, byla případem přetížení. Byl zde dostatek 
surovin, strojů a dovedností a velmi široká poptávka po zboží, ale došlo k přetížení!

Válka jako taková je ve skutečnosti důsledkem zmařeného oběhu na mnoha úrovních 
existence.
Někteří studenti metafyziky se uzavírají před přijímáním nové pravdy, což vždy vede 
k duševnímu přetížení a neschopnosti manifestovat.

Dvakrát až třikrát týdně byste si měli dopřát volný oběh ve všech rovinách – prohlásit, že Bůh 
uvolňuje váš oběh.

 
Jste uctívačem fetiše?

Nejnižší formou modloslužby (pokud lze říci, že jedna forma modloslužby je nižší než druhá) 
je uctívání fetišů. Fetiše kdysi uctívali divoši. Bohužel stejnou slabostí trpí i mnoho 
"civilizovaných" divochů v Evropě a Americe. 
Uctívání fetišů v žádném případě nevymizelo ani mezi upřímnými návštěvníky církve, dokonce
ani mezi upřímnými studenty metafyziky.



Přikládat moc jakémukoli hmotnému předmětu znamená udělat si z něj fetiš, uctívat ho a být 
do té míry divochem. Uctívání fetiše je popřením moci Božího Ducha.

Loni za mnou přišel muž ve velké tísni. Znal jsem ho jako horlivého a úspěšného studenta 
metafyziky. Před pěti nebo šesti lety si v New Yorku otevřel malou restauraci a dosáhl v ní 
velkého úspěchu. Začal podnikat v nejhorších dnech depresivní víry, kdy všude kolem něj 
obchody krachovaly. Tato kavárna v předchozích dvou letech dvakrát nebo třikrát změnila 
majitele a každého dalšího majitele zruinovala. 
Pravidelnou každodenní duchovní léčbou tento muž vybudoval z podniku úspěšný podnik 
a dosahoval větších příjmů, než kdykoli v takzvaných dobách prosperity. Pak se něco stalo. 
První dolarovou bankovku, kterou přijal při otevření podniku, si schoval, zarámoval a pověsil 
na zeď za pult "pro štěstí"! Visela tam čtyři nebo pět let. Pak jeden víkend na podzim 
minulého roku nechal celý podnik vyklidit, vymalovat a nově zařídit.

Po osmačtyřicet hodin přicházely a odcházely tlupy mužů a během nich zmizela dolarová 
bankovka. Chudák muž byl téměř hysterický strachy. Řekl: "Moje štěstí je pryč. Zaplatil bych 
tisíc dolarů, abych dostal ten účet zpátky" - a to byl student metafyziky!!!

Samozřejmě jsem mu důrazně vynadal, řekl jsem mu, že si vytvořil fetiš a uctívá ho a že je čas
se osvobodit. Osvobodil se a obchod dál vzkvétá.

Přišla za mnou žena ve stejném rozpoložení. Byla deset let šťastně vdaná a teď ztratila snubní
prsten; nechala ho na veřejném umyvadle. Řekla: "To může znamenat, že naše manželství 
ztroskotá". Řekl jsem: "Vaše manželství bylo úspěšné, protože jste se milovali a důvěřovali si, 
ne kvůli kovovému prstenu. Kupte si v nejbližším obchodě jiný prsten a buďte rozumná".
Dokonce i ze samotné Bible lze udělat fetiš. Znám lidi, kteří říkali, že by nechtěli být doma bez 
Bible, a přesto ji nikdy neotevřeli.

Zjistěte, zda neuctíváte nějaké fetiše, a pokud ano, zbavte se jich a uctívejte Boha ve vás.

Všimli jste si někdy...

Že vám Bůh dal dvě oči a dvě uši, ale jen jeden jazyk?

Že zvíře nikdy nejí, když je nemocné, a že domácí zvířata se udržují v kondici a dobré kondici 
tím, že se protahují a odpočívají?



Že špatný dělník se hádá se svým nářadím a že reptal nikdy není ve své práci výkonný?

Že když je místo pečlivě udržováno v čistotě, je pravděpodobné, že i všechno ostatní bude 
v pořádku?

Že jsou hřbitovy plné lidí, kteří si mysleli, že si nemohou dovolit odpočívat, nebo na to 
neměli čas?

Viděli jste leoparda?

Na jeden večer přijel do města cirkus a otec malého Johnnyho vzal na představení. Jeho 
bratranec z New Yorku mu o představení napsal nadšenou zprávu, zejména o velkém 
skvrnitém leopardovi v kleci. 
Seděli blízko ringu a on viděl všechno, co se dělo na velkém jevišti, a pak vyšli ven a otec ho 
vzal do všech vedlejších představení a přímo do uličky, kde byla zvířata.
Když odcházeli z cirkusu, byl tak unavený, že sotva udržel oči otevřené. Otec poznamenal: 
"No, určitě ses dobře bavil," a dítě odpovědělo: "Ano, tati, ale leoparda jsem nevidělo." Když 
přišli domů, matka se zeptala: "Viděl jsi všechny ty velké slony?" A on odpověděl: "Ano, mami,
ale leoparda jsem neviděl." "A co?" zeptala se matka. Strýček se zeptal: "Líbilo se ti to úžasné 
představení na visuté hrazdě vysoko ve vzduchu?" "Líbilo," odpověděla matka. Odpověděl: 
"Ano, strýčku, líbilo, ale leoparda jsem neviděl."
"Nebyli ti trpaslíci roztomilí?" zeptala se sestra. A on odpověděl: "Ano, byli, ale leoparda jsem 
neviděl."

Někteří lidé procházejí světem jako malý Johnny v cirkuse. 
Od života dostanou mnoho dobrého, ale existuje nějaká konkrétní věc, po které opravdu touží,
a přesto se jim ji podaří minout. Odkládají její získání nebo uskutečnění, nebo dovolí, aby jim v 
cestě stály nedůležité překážky. Když pak přijde konec cesty, navzdory všemu, co jim život 
dal, leoparda neviděli.

Podnikatel, který si vždycky chtěl udělat květinovou zahradu, ale nikdy se k tomu nedostal; 
žena, která vždycky chtěla vidět Skalisté hory, pyramidy nebo Fudžijamu a měla na to peníze, 



ale nerada je utrácela; člověk, který vždycky chtěl umět mluvit francouzsky, ale nikdy neměl 
čas na lekce - tito všichni lidé chodili do cirkusu, ale neviděli leoparda.

Přestaňte plýtvat časem a penězi na věci, které ve skutečnosti nechcete, a pořiďte si věci, 
které chcete. Skutečné přání - něco, o čem víte, že není ani špatné, ani zjevně hloupé - 
pochází od Boha a Bůh vám otevře cestu, pokud mu to dovolíte. Opravdu nemá smysl vidět 
celý cirkus, pokud nevidíte leoparda.

Držte se na paprsku

Dnes se většina komerčních letů uskutečňuje pomocí rádiového vysílání. Vytváří se směrový 
paprsek, který pilota navádí k cíli, a dokud se drží tohoto paprsku, ví, že je v bezpečí, i když 
kolem sebe vidí mlhu a nemůže se orientovat jiným způsobem.
Jakmile se dostane z paprsku jakýmkoli směrem, je v nebezpečí a okamžitě se snaží dostat 
zpět na paprsek.

Ti, kdo věří v Boží veškerost, mají duchovní paprsek, na němž se mohou pohybovat na cestě 
životem. Dokud máte klid v duši a určitý pocit Boží přítomnosti, jste na paprsku a jste 
v bezpečí, i když se vám vnější věci zdají být zmatené nebo dokonce velmi temné, ale jakmile 
z paprsku sejdete, jste v nebezpečí.

V okamžiku, kdy jste rozzlobení, uražení, žárliví, vystrašení nebo sklíčení, jste mimo paprsek, 
a když se takový stav objeví, měli byste se okamžitě vrátit zpět na trám tím, že se 
v myšlenkách tiše obrátíte k Bohu, budete se dovolávat jeho přítomnosti a tvrdit, že jeho láska
a inteligence jsou s vámi. Pokud to uděláte, jste zpět na paprsku, i když se vnější podmínky 
a vaše vlastní pocity okamžitě nezmění. 
Jste zpět na palubě a bezpečně doplujete do přístavu.
Držte se paprsku a nic vám neublíží. 

Neuznávejte zlo



Nikdy neuznávejte, že zlo má nějakou realitu. Nikdy mu neudělujte ani tu nejmenší zdvořilost 
nebo formální souhlas.
I když se vám zatím nepodaří překonat nějakou potíž, nesmíte uznat, že má nějakou moc 
nebo je skutečná.

Pokaždé, když mluvíte nebo myslíte na zlo jako na něco, co má nějakou moc, dáváte mu tuto 
moc. Pokaždé, když mu dovolíte, aby vás děsilo, dáváte mu takovou moc.

Vždy bojujte s chybou v myšlení - ne ve smyslu boje s ní, ale bojujte s ní ve smyslu poznání, 
že je to jen falešná víra. Nenechte ji klidně odpočívat ve svých myšlenkách, ale obtěžujte ji.

Jediným postojem pro metafyzického studenta je: "Věřím v božskou harmonii a v nic jiného. 
Nevěřím, že ve zlu je nějaká síla, a nedostane se mu ode mne žádného uznání. Pravda o mém 
problému je pravdivá teď, ne příští týden nebo příští rok, ale teď, a Pravda týkající se čehokoli 
je vším, co z toho existuje. 
To je vědecký způsob, jak bojovat s omylem a obtěžovat ho - postarat se o to, aby neměl 
šanci se zakopat. 

Jaká škoda!

Nedávno jsem slyšel zábavnou historku, která je zároveň velkým metafyzickým poučením.
Jeden muž seděl ve vlaku, když si všiml, že jeho soused si pod nosem rozčileně mumlá a bručí.
"V čem je problém?" zeptal se.
Jeho soused odpověděl: "Chovali se ke mně hanebně, ale já se jim pomstím."
"Co se stalo?" zeptal se náš přítel.
Cizinec odpověděl: "To byl sen, který se mi zdál minulou noc." "Sen?" zopakoval udivený 
tazatel.
"Ano, zdálo se mi, že jdu po Páté avenue v New Yorku a beru do ruky peněženku s tisícem 
dolarů. Uvnitř bylo jméno a adresa majitele, a protože jsem poctivý člověk, okamžitě jsem mu 
ji odnesl. Bylo to nahoře v Bronxu, měl jsem za sebou dvanáct mil cesty a utratil jsem pětník 
za jízdné metrem. A co myslíte, že udělal? Poděkoval mi a podal mi čtvrťák."
"Opravdu?"
"Ano, tisíc dolarů - peníze byly v bankovkách a mohl jsem si je klidně nechat, kdybych nebyl 
poctivý. A on mi podává čtvrťák! Štve mě, že jsem ho nekopnul."
Než jeho udivený posluchač stačil zamumlat: "Ale to byl jen sen," vlak zastavil ve stanici a 
rozzlobený cizinec zmizel, stále mumlaje pomstu.



Pro studenty metafyziky by byl komentář zbytečný. Pro ostatní stačí říci, že trápit se kvůli 
včerejším smutkům, nechat negativní věci z minulosti, aby kazily dokonalost dneška, je stejně 
pošetilé jako zlobit se kvůli nepříjemnostem ve snu.

Máte božskou agenturu

Někteří studenti metafyziky o sobě rádi mluví jako o "kanálech", kanálech Ducha, kanálech 
Boží vůle apod. 
Tato myšlenka je zcela správná, ale nejsem si jistý, zda je to slovo dobře zvolené. Mně se zdá, 
že kanál je spíše dutá věc. Být kanálem mi nepřipadá zajímavé ani inspirativní. 

Raději přemýšlím o člověku jako o Božím zástupci, protože tím je.

V tomto smyslu by se například chlapec z pošty mohl dobře nazývat kanálem, protože 
předává zprávu od jednoho člověka druhému, ale neví, co je to za zprávu, a samozřejmě na ní 
nemá žádný zájem a žádnou odpovědnost; telefonní operátorku bychom také mohli 
považovat za kanál mezi dvěma účastníky, které spojuje. 
Srovnejte tyto pozice se zástupcem například obchodní firmy. Předpokládejme, že sídlo firmy 
je v Chicagu. Firma vyšle svého zástupce do Denveru, aby tam vyřizoval její záležitosti, třeba 
aby otevřel pobočku nebo obchod. Zastupuje firmu.
Vyřizuje její záležitosti - ať už dobře, nebo špatně. Pokud je pracovitý a moudrý, dosáhne 
velkého úspěchu; pokud je hloupý nebo líný, selže a firma v daném městě nezíská žádný 
obchod. Je zodpovědný, má rozvahu a taková agentura má o správného člověka velký zájem.
Nebo vláda vyšle svého agenta do cizí země, kde zastupuje domácí vládu, vyjednává 
nejrůznější důležitá ujednání a podle toho, jak se mu daří obchodovat, podporuje nebo brzdí 
zájmy těch, kteří ho vyslali.

Jste Božím zástupcem na místě, kde se nacházíte. Máte rozum, intuici, svobodnou vůli a 
sebeurčení a podle toho, jakým způsobem vedete svůj život, můžete být dobrým a účinným 
agentem, špatným agentem nebo pozitivní škodou. 



Být Božím zástupcem je ten nejkrásnější osud, o jakém můžete snít. Praktikujte Jeho 
přítomnost ve všem, co děláte, a skutečně budete Jeho zástupcem a živým svědkem slávy 
Jeho jména.

Ztratili jste svůj wigwam?

Za starých časů na Západě vstoupila skupina traperů na lesní mýtinu a ocitla se tváří v tvář 
indiánovi, který se očividně ztratil. Vůdce se zeptal: "Indián se ztratil?"
Vznešený Rudý muž se hrdě vytáhl do své plné výšky a odpověděl: "Ne!!! Indián se neztratil. 
Indián je tady. Wigwam se ztratil."
Přesto byl ztracený, i když si to nechtěl připustit.

Když se nám něco nedaří, je to proto, že jsme prozatím ztraceni. Ztratili jsme kontakt 
s Božským středem naší bytosti a tato ztráta kontaktu vyvolává strach (ať už vědomý nebo 
podvědomý), který se musí projevit jako neharmonie v některé fázi našeho života.

 Lidé si zpravidla neradi přiznávají, že se vzdálili od toho, co znají jako Pravdu. 
Raději předstírají, že jim nějak unikla Božská harmonie. "Já jsem se neztratil," zní jejich 
myšlenka, "já jsem tady. Já za to nemohu, to vnější podmínky na mě reagují." 

Přesto jsou to oni, kdo se ztratil, a dokud znovu nenavážou svůj Božský kontakt a nepoznají 
Pravdu o neharmonii, nemohou se znovu najít. Obelhávají sami sebe, podobně jako ten 
indián. Vnější podmínky nejsou nikdy příčinou, ale vždy následkem.

Když se něco pokazí, musíte situaci prozkoumat s co nejmenšími emocemi. Pak si připomeňte,
co víte, že je Božská pravda, která se za tímto zdáním skrývá. Pak se jí držte v dobrém i zlém 
a je jen otázkou času, kdy uvidíte, že se znovu nastolí harmonie pro všechny zúčastněné.
Uvědomění si božské pravdy musí včas vyléčit jakýkoli stav.



Jak získat manifestaci

Existuje jeden způsob, jak vyřešit problém vědeckou modlitbou, nebo, jak říkáme 
v metafyzice, jak získat manifestaci.

Zůstaňte sami a na chvíli se ztište. To je velmi důležité. Nenamáhejte se, abyste správně 
přemýšleli nebo našli správnou myšlenku a podobně, ale prostě se ztište. Připomeňte si, že 
v Bibli se píše: Buď v klidu a věz, že já jsem Bůh.

Pak začněte přemýšlet o Bohu. Připomeňte si některé věci, které o něm víte - že je všude 
přítomen, že má veškerou moc, že vás zná, miluje a stará se o vás atd. Přečtěte si odstavec z 
jakékoli duchovní knihy, která vám pomáhá.

V této fázi je důležité nemyslet na svůj problém, ale věnovat pozornost Bohu. Jinými slovy, 
nesnažte se svůj problém vyřešit přímo (což by znamenalo použití síly vůle), ale raději se 
zajímejte o přemýšlení o Boží přirozenosti.

Pak si vyžádejte věc, kterou potřebujete - uzdravení nebo nějaké konkrétní dobro, které vám 
chybí. Žádejte o to klidně a sebevědomě, jako byste žádali o něco, na co máte nárok.

Pak za tuto skutečnost poděkujte, jako byste dostali dárek od někoho, kdo vám ho předal. 
Ježíš řekl: "Když se modlíte, věřte, že dostáváte, a dostanete. " 

O své léčbě s nikým nemluvte.

Snažte se nebýt napjatí a nespěchat. Napětí a spěch zdržují demonstraci. Víte, že když se 
snažíte odemknout dveře ve spěchu, klíč se může zaseknout, zatímco když to děláte pomalu, 
málokdy se to stane. Pokud se klíč zasekne, jde o to, abyste přestali mačkat, nadechli se a 
jemně ho pustili. Silné tlačení silou vůle může zámek pouze zcela zaseknout. Tak je to s 
veškerou duševní prací.



V klidu a důvěře bude vaše síla.

Velké dobrodružství

Když se dostanete do těžkostí, berte jejich překonání jako velké dobrodružství. 
Odolejte pokušení být tragičtí, propadat sebelítosti nebo sklíčenosti a přistupujte 
k problémům, jako byste byli průzkumníkem, který hledá cestu nejtemnější Afrikou, nebo 
Edisonem, který se snaží překonat obtíže v souvislosti s novým vynálezem.

Víte, že existuje cesta z jakýchkoli obtíží, ať už jsou jakékoli, prostřednictvím změny vašeho 
vlastního vědomí modlitbou. Víte, že takto pozvednete své vědomí, a jakákoli myslitelná forma
dobra, kterou si můžete přát, bude vaše, a víte, že nikdo jiný vám v tom nemůže žádným 
způsobem bránit, když to opravdu chcete udělat - příbuzní, zákazníci, zaměstnavatelé, vláda, 
takzvaně špatné časy - nic vám nemůže bránit v přestavbě vašeho vlastního vědomí, a tato 
přestavba je Velkým dobrodružstvím.

Město na kopci

Vy jste světlo světa. Město, které je postaveno na kopci, se nemůže skrýt.
- Matouš
Stav vaší duše se vždy projevuje ve vašich vnějších podmínkách a v nehmotném vlivu, který 
vyzařujete navenek. Platí kosmický zákon, že nic nemůže trvale popřít svou vlastní podstatu. 

Emerson řekl: "To, co jsi, křičí tak hlasitě, že neslyším, co říkáš." 
V Bibli "město" vždy znamená vědomí a "kopec" nebo "hora" vždy znamená modlitbu nebo 
duchovní činnost. "Pozvednu své oči k pahorkům, odkud přichází má pomoc". "Nebude-li 
Hospodin střežit město, strážný bdí, ale nadarmo." 
Duše, která je postavena na modlitbě, nemůže být skrytá, jasně září životem, který žije. Mluví 
sama za sebe, ale v naprostém tichu, a mnoho ze svého nejlepšího díla koná nevědomky. Její 
pouhá přítomnost uzdravuje a žehná všemu kolem sebe bez zvláštního úsilí.
Nikdy se nesnažte nutit druhé lidi, aby přijali duchovní pravdu. Místo toho se postarejte o to, 
aby na ně váš vlastní život a chování a mír a radost, které z vás vyzařují, zapůsobily tak 



příznivě, že se k vám sami od sebe rozběhnou a budou vás prosit, abyste jim dali to úžasné, 
co máte. "Já (Kristova Pravda), budu-li vyvýšen, přitáhnu k sobě všechny lidi."  

Učinit to znamená učinit ze své duše skutečně město na kopci, které nelze skrýt, protože je to 
Zlaté město, město Boží.
Nejvyšší právo

Z dlouhodobého hlediska si nikdo nemůže ponechat to, co mu nepatří na základě práva 
vědomí, ani nemůže být zbaven toho, co mu skutečně náleží na základě stejného nejvyššího 
titulu.

Proto uděláte dobře, když si nebudete ukládat poklady na zemi, ale raději si budete ukládat 
poklad v nebi, to znamená pochopení duchovního zákona. 
Pokud hledáte štěstí nebo jistotu ve vnějších, pomíjivých a proměnlivých věcech, nestavíte 
Boha na první místo. Pokud ve svém životě stavíte Boha na první místo, nebudete se o nic 
zbytečně strachovat, protože kde je váš poklad, tam bude i vaše srdce.


